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امروز ۱۰۵ دستگاه اتوبوس و مینی بوس و ۴۲ واگن 
در قالب ۶ رام قطار مترو در خطوط ویژه روی زمین 
و خطوط ریلی زیرِزمین وارد چرخه خدمات رسانی 

به مردم تهران می شود.
سرپرست معاونت حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
تهران با اعلام این خبر گفت: با توجه به بازگشایی 
مدارس و دانشــگاه ها و افزوده شــدن سفرهای 
آموزشی به حجم ســفرهای درون شهری در نیمه 
دوم سال، تقاضای سفر افزایش می یابد و رفتارهای 
ترافیکی نیز تغییر می کنــد. از این رو، تمام توان و 
ظرفیت خود را در حوزه حمل و نقل شهری برای 
تسهیل در تردد شهروندان و نظم بخشی به ترافیک 

شهر به کار گرفته ایم.
محسن هرمزی افزود: توجه به ناوگان اتوبوسرانی 
تهران و ضرورت تقویت این مُــد کارآمد حمل و 
نقل برای کاهش ترافیک و آلودگی هوای ناشــی 
از آن بویــژه در نیمــه دوم ســال، اهمیت بالایی 
دارد. بنابراین با توجه به نگاه ویژه ای که مدیریت 
شهری به اصلاح کاســتی ها و کمبودهای گذشته 
در ایــن بخش دارد، تمــام تلاش خــود را به کار 
گرفته تا بــا انجام اقدامات ســازنده، برای جبران 

عقب ماندگی های موجود اقدام کند.
وی با اعلام اینکه قراردادهای بی سابقه منعقد شده 
در حوزه حمل و نقــل عمومی گواه همین دیدگاه 
است، در خصوص برنامه های این معاونت در حوزه 
تقویت و توسعه ناوگان اتوبوسرانی، تأکید کرد: از 
ابتدای سال جاری تاکنون، ۵۴۷ دستگاه اتوبوس 
بازسازی و نوسازی شــده، راه اندازی و به خطوط 

اضافه شده اند.

بهنام صمدی

وارد سیستم حمل و نقل 
عمومی پایتخت می شود
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در تمام کشورها با واژه ای به نام »حکمرانی سایبری« )شیوه حکومت کردن 
در فضای مجازی یا اعمال حاکمیت در فضای مجازی( مواجه هستیم. کشورها 
برای اعمال حاکمیت در این فضا قوانین و دستورالعمل و سازکارهای مختلفی 
را تدوین می کنند که هدف اصلی حفاظت از امنیت اطلاعاتی کشــور، حفاظت 
از امنیــت اطلاعات کاربران، ایجاد فضای وب امن برای کاربران و جلوگیری از 
سوء استفاده های سایبری اســت و وظیفه تدوین این دستورالعمل ها در کشور 
ما برعهده شــورای عالی فضای مجازی اســت. از جملــه وظایف در حکمرانی 
ســایبری موظف کردن پلتفرم های خارجی به داشتن نماینده در دیگر کشورها 
و پاسخگو بودن در قبال فعالیت هایشان در آن کشور است. محمدجواد نعناکار 
کارشــناس حقوقی فناوری اطلاعات به »ایران« گفت: همانگونه که هر شرکت 
خارجی بخواهد در یک کشــور دیگر فعالیت کند، باید حقوق قضایی آن کشور 
را بــرای ایجاد شــرکت یا ایجاد نمایندگی طی کــرده و مجوز فعالیت دریافت 
کنــد همین فرایند درباره پلتفرم های خارجی هم صدق می کند. به عبارتی در 
تمام دنیا پلتفرم ها در حیطه حکمرانی ســایبری کشــورها تعریف می شوند و 
باید تمام مجوزهای مربوطه خود را از کشور مربوطه دریافت و نماینده معرفی 
کرده و پاســخگویی را با سیســتم قضایی کشــور تعیین و مشخص کنند. این 
کارشــناس حقوقی فناوری اطلاعات در پاسخ به این سؤال که چرا پلتفرم های 
خارجی به حکمرانی ســایبری در کشــور ما پاسخگو نیســتند، اظهار کرد: با 
وجود اینکه شــورای عالی فضای مجازی سال هاست در کشور در حال فعالیت 
است اما سازکار مشخص و مدونی برای حکمرانی سایبری کشور مصوب نکرده 
اســت. دیگر اینکه ما با دو نوع مقرره گذاری و سیاســتگذاری روبه رو هستیم. 
بجز شورای عالی فضای مجازی، سازمان فناوری اطلاعات هم باید سیاست های 
کلان خود را ابلاغ کند. از طرف دیگر به برخی موارد قانونی هم نیاز داریم که 

باید به تصویب مجلس برسد.
نعنــاکار دلیل دیگر بر نداشــتن نماینده پلتفرم های خارجی در کشــورمان 
را تحریم های ظالمانه ای که اتحادیه اروپا و امریکا علیه کشــور وضع کرده اند، 
دانســت.  وی گفت: تحریم ها اجازه ارتباط ما با پلتفرم های اروپایی و امریکایی 
را نمی دهــد و صاحبــان این پلتفرم ها اجازه برقراری ارتباط با کشــور ما را به 
دلیل تحریم ندارند ولی با این حال می توانیم با استفاده از ظرفیت های حقوقی 
و بین المللی و با اســتفاده از سازمان های چندملیتی مانند جنبش عدم تعهد و 
از این قبیل ســازمان ها در پاسخگو کردن پلتفرم های خارجی در داخل کشور 

بهره ببریم.
این کارشناس حقوق فناوری اطلاعات به استفاده از دیگر ظرفیت های بین المللی 
برای پاسخگو کردن پلتفرم های خارجی هم اشاره کرد و افزود: اگر در پلتفرم های 
خارجی ارکان کشــور با تهدیدی مواجه شود باید اظهارنامه بین المللی و دعاوی 
بین المللی برای این دسته از پلتفرم ها ارسال کرد و آنها را به دادگاه های بین المللی 
کشاند. این خود یکی از ابزارهایی است که می توان پلتفرم ها را ترغیب به همکاری 
بیشتر و ارسال نماینده به کشورمان کرد و اگر این کار صورت نگیرد می توان از 
ظرفیت حقوق بین المللی استفاده و غرامت و خسارت اخذ کرد. البته اجرای تمام 
این موارد بدون تعیین شــدن چهارچوب مشخص در کشورمان از سوی شورای 
عالی فضای مجازی شــدنی نیست. نعناکار به دیگر راهکارها اشاره کرد و گفت: 
راهکار دیگر تعامل با پلتفرم های خوب دیگر کشورهاست. بیشتر کشورهایی که 
تحت تأثیر تحریم های امریکا و اروپا نیســتند، می توانند در کشور ما نمایندگی 
داشته و پاسخگو باشند اما ما نتوانسته ایم ارتباطات خوبی با این دسته از کشورها 
کــه به صورت بین المللی و فراملی خدمات پلتفرم ارائه می دهند، برقرار کنیم تا 

استفاده این دسته از پلتفرم ها در کشورمان رایج شود.

پلتفرم های خارجی را چگونه پاسخگو کنیم؟پلتفرم های خارجی را چگونه پاسخگو کنیم؟
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در ۶ ماه نخست امسال بازار سرمایه بازدهی 
8.۲ درصدی را برای سهامداران به همراه داشت 
در حالی که بازارهای سوداگری همچون مسکن 
با ریزش 3۰ درصدی، سکه با افت ۶.۷ درصدی 
و خودرو با کاهش ۱۷ درصدی همراه بوده است 
و نرخ دلار نیز ثبات نسبی را تجربه کرد و تنها 

۱.8 درصد افزایش قیمت داشته است.
بررســی بازارهای دارایی در کشور از ابتدای 
ســال ۱۴۰۲ تا پایان شهریورماه نشان می دهد 
طی ۶ ماه نخســت امســال بازارهــای مالی و 
دارایی آرامش نسبی را تجربه کرده و بازارهای 
ســوداگری نیز با خروج ســفته بازان و تقاضای 
سوداگرانه از رونق افتاده است. بورس در ۶ ماه 
نخست سال 8.۲ درصد برای سهامداران بازدهی 
داشت. در دیگر بازارها، شاهد رشد ۱.8 درصدی 
نرخ دلار آزاد در همین بازه زمانی بودیم. سکه 
امــا در این مدت با افــت ۶.۷ درصدی قیمت 
مواجه شــد و شــاخص قیمت خودرو با کاهش 

بیش از ۱۷ درصدی مواجه شد.
ســال گذشــته به دلیل اغتشاشات و ایجاد 
انتظارات  اقتصــادی،  ناامنی در فضــای کلان 
تورمی جامعــه افزایش یافت و منجر به جهش 
نرخ ارز و التهاب در بازار دارایی های همســو با 
دلار شــد. با پایان اغتشاشات و بازگشت فضای 
آرامش به کشــور، انتظارات تورمی جامعه نیز 
کاهش یافته و از سوی دیگر با به نتیجه رسیدن 
اقدامات دولت سیزدهم در راستای مهار تورم، 
در ســال جاری روند نزولی تورم تــداوم یافته 
و نرخ تورم ســالانه در شــهریور ماه به ۵.3٩ 
درصد کاهش یافته اســت. بررســی بازارهای 
دارایی و مالی نیز حکایت از ثبات نســبی آنها 
دارد. بــازار دلار به عنوان یکی از بازارهایی که 
تقاضای سفته بازی، نســبت به سایر بازارها در 
آن بیشــتر است در ســال جاری ثبات نسبی را 
تجربه کرده اســت. به تبعیت از نرخ دلار، بازار 
طلا، سکه و خودرو نیز این ثبات را تجربه کردند 
و در برخی بازارها همچون خودرو، خودروهای 
خارجــی و داخلی با کاهش محســوس قیمت 
نیز همراه بوده اســت. به نظر می رسد، اقدامات 
بنیادین دولت ســیزدهم در راستای مهار تورم 
از یک ســو و کاهش انتظــارات تورمی جامعه 
بــه دلیل روند مثبت تعاملات و سیاســت های 
سیاســی و اقتصــادی دولت از ســوی دیگر، 
آرامش را بــه بازارهای گوناگون دارایی و مالی 

است. بازگردانده 
نگاهی بــه بازارهای مختلــف در فصل بهار 
۱۴۰۲ حاکی از آن اســت که بازارهای مختلف 
مالی و ســرمایه گذاری از قبیل ارز، طلا و سکه، 
خودرو، مسکن، بورس و... رشدهای قیمتی قابل 
توجهی را تا اواسط نیمه فصل بهار تجربه کردند 

اما در ادامه و با توجه به دلایل و عوامل مختلف، 
بخشــی از افزایش قیمت و بازدهی ایجادشده 

را از دست دادند.

سیاست تثبیت، ترمز رشد دلار را گرفت
با اجرای سیاست های تثبیت اقتصادی توسط 
فرزیــن در بانک مرکزی، بــازار ارز از روزهای 
پایانی سال گذشته در وضعیت نزولی قرار گرفته 
و قیمت دلار وارد کریدور ۴۰ هزار تومانی شده 
بود اما معاملات غیررســمی و پشت خطی دلار 
در تعطیلات ســال نو ســبب شد دلار در اوایل 
ســال روی قیمت ۵۱ هزار تومان نخستین نرخ 
سال جدید را رقم بزند. با این حال دلار در بازار 
آزاد در پایان فروردین ماه بازدهی منفی ۰.۷۱ 
درصدی را تجربه کرد و نتوانســت در رقابت با 
ســایر بازارها مثبت ظاهر شــود. از اردیبهشت 
تا اوایــل خرداد قیمت دلار بــا بازدهی ۰.۵٩ 
درصدی کمترین رشــد قیمــت را در بازارهای 

مالی داشت.
تیر امســال قیمت دلار در بــازار آزاد تغییر 
چندانــی نداشــت. بهای هر دلار کــه در پایان 
بهار ســال ۱۴۰۲ حدود ۴٩ هزار و ۷۱۵ تومان 
معامله می شــد، در پایان تیر به ۴8۶۲۰ تومان 
رســید. این اختلاف به معنای آن است که دلار 
در تیر افت قابل توجهی را تجربه کرد اما بررسی 
بازدهی قیمت دلار در هفته پایانی شهریور نشان 
می دهد در روز پایانی تابســتان ۴8 هزار و ۷۰۰ 
هزار تومان قیمت خورد تا تنها ۱.8 درصد بالاتر 

از نقطه شروع ۱۴۰۲ بایستد.

بازگشت قیمت خودرو به دی ماه ۱40۱
بــازار خودرو که حرکتی افزایشــی در پیش 
گرفته بود، از روزهــای پایانی فروردین ماه روند 
کاهشی را تجربه کرد به طوری که شاخص خودرو 
با ثبت افت بیش از ۱۷ درصدی در نیم سال اول 
۱۴۰۲ به روزهای ابتدای دی ۱۴۰۱ بازگشت. در 
این میان خودروهای چینی و مونتاژی که اتفاقاً 
رشد قیمت بیشتری را نیز تجربه کرده بودند، با 
بیشترین تخلیه حباب مواجه شدند و در این بازه 
زمانی به طور میانگین ۲3 درصد ارزان تر شدند.

بازار خودرو مانند سایر بازارها روندی مشابه 
را در سال جاری طی کرده است. بازار خودرو در 
ایران همواره یکی از بازارهای پرفراز و نشــیب 
بوده که متأثر از وقایع اقتصادی و حتی سیاسی 
دچار نوســان قیمت و رکود یا تورم می شود. در 
پایان ســال ۱۴۰۱ کارشناســان معتقد بودند با 
برنامــه وزارت صمت برای افزایش تولید خودرو 
و همچنیــن واردات خــودرو، عرضه و تقاضا در 
بازار خودروی ایران به ســمت تعادل می رود اما 
تأکید کارشناســان بر این بود که آنچه بیشترین 

تأثیــر را بر قیمت خــودرو )در بــازار( خواهد 
داشــت، انتظارات تورمی و همچنین قیمت ارز 
اســت. بنابراین پیش بینی شد اگر قرار بر رشد 
انتظــارات تورمی و افزایش قیمت ارز در ســال 
۱۴۰۲ باشــد، منحنی قیمت و بازار خودرو نیز 
رونــدی صعودی به خود خواهــد گرفت اما اگر 
انتظــارات تورمی فروکش کرده و قیمت ارز نیز 
نزولی شــود یا حداقل شــرایطی نسبتاً پایدار را 
تجربه کند، می توان روزهای آرامی را برای بازار 
خودرو پیش بینی کرد. در کنار ثبات نرخ ارز که 
کمک زیادی به کاهش التهابات در بازار خودرو 
کرد، افزایش تولید خودرو توســط ۲ خودروساز 
بزرگ کشــور بر کاهش نرخ خــودرو در ۶ ماه 

نخست امسال تأثیر بسیار زیادی داشته است.

سبز و سرخ بازار سرمایه
با ایستادن شاخص بورس در سطح ۲ میلیون 
و ۱۲۱ هــزار و ۱88 واحدی، بازدهی بورس در 
شــهریور ماه به مثبت ٩.۴۴ درصد رسید و در 
۶ ماه نخســت سال جاری نیز رشد 8 درصدی را 
تجربه کرد. شاخص کل در این ماه ۷ روز نزولی 
را پشت سر گذاشــت و در ۱۲ روز صعود کرد و 
افزایــش تراز ۱8۲ هزار و ٩۶3 واحدی را تجربه 
کرد. شاخص کل هم وزن نیز در آخرین روز کاری 
شهریور نســبت به آخرین روز معاملاتی مرداد 
ماه ۵8 هزار و ۵۴8 واحد بالاتر ایستاد. بنابراین 
شاخص کل هم وزن رشد تراز 8.83 درصدی را 

در شهریورماه پشت سر گذاشته است.

بازارهای دلالی از رونق افتاد
بازار مسکن نیز در ماه های اخیر، ریزش های 
زیــادی را تجربه کرد و علاوه بر تســریع روند 
ساخت وســاز، ثبات نرخ دلار تأثیر قابل توجهی 
در تداوم کاهش قیمت مسکن در ۶ ماه نخست 
سال جاری دارد. بررسی تورم نقطه به نقطه این 
بخش نیز حکایت از روند نزولی این شاخص در 
سال جاری دارد. بررســی های مختلف این بازار 
دارایی نیز نشــان می دهد به طور متوســط افت 
3۰ درصــدی قیمت مســکن در ۶ ماه اخیر به 
ثبت رسیده است. روند قیمت سکه و طلا نیز به 
دلیل همبســتگی بالا با نرخ دلار، در سال جاری 
ثبات نسبی را تجربه کرده است و حتی می توان 
گفت این بازار روند نزولی در سال جاری را تجربه 
کرده اســت. با توجه به بررسی عموم بازارهای 
مختلف، به نظر می رسد رونق بازارهای سوداگرانه 
و دلالی از بین رفته است و تقاضای سفته بازانه 
و دلالــی در بازارهایی همچــون خودرو که باید 
افراد به عنوان نیاز مصرفی در آن وارد شوند، از 
بین رفته اســت چراکه نرخ سود بانکی بیش از 

بازدهی این بازارهاست.

ثبات بازارها و خروج دلالان

بازار خودرو که 
حرکتی افزایشی 
در پیش گرفته بود، 
از روزهای پایانی 
فروردین ماه روند 
کاهشی را تجربه 
کرد به طوری که 
شاخص خودرو 
با ثبت افت بیش 
از ۱7 درصدی در 
نیم سال اول ۱402 
به روزهای ابتدای 
دی ۱40۱ بازگشت.

   افزایش تولید گوشت قرمز
قائم مقام وزیر جهادکشــاورزی گفت: تولید قراردادی و افزایش 
ظرفیت تولید گوشــت قرمز به عنوان محورهای اصلی در حوزه 
کاری وزارت جهادکشــاورزی دنبال می شود که تقریباً در سه تا 
چهار هفته آینده هم نخستین نتایج این فرایند مشخص خواهد 
شد. به گزارش ایسنا، علیرضا پیمان پاک در پاسخ به این سؤال که 
آیا واردات گوشت قرمز می تواند بازار داخل را تنظیم کند، گفت: 
تأمین گوشــت قرمز به عنوان یکی از محورهای فعالیت وزارت 
جهادکشاورزی در چند مسیر دنبال می شود؛ یکی از این مسیرها 
که روی آن نیز تمرکز داریم بحث تقویــت تولید داخل و تأمین 
بموقع نهاده ها است که در این راستا در تأمین ذرت، کنجاله سویا 
و همچنین ترمیم زنجیره های تولید یعنی واردات دام پایه پرواری 
اقدامات خوبی از هفته های گذشته انجام شده و همچنان ادامه 
دارد. وی با بیان اینکه سال گذشته به واسطه تغییرات نرخ ارز و 
حذف ارز ترجیحی، زنجیره حوزه دام و طیور کمی آسیب دید، 
اظهار کرد: تولید قراردادی و افزایش ظرفیت تولید گوشت قرمز 
به عنوان محورهای اصلی در حوزه کاری وزارت جهادکشاورزی 
دنبال می شود که تقریباً  در سه تا چهار هفته آینده هم اولین نتایج 
این فرایند مشخص می شود. قائم مقام وزیر جهادکشاورزی اضافه 
کرد: در کنار این موضوع به عنوان یک راهکار موقت، برای اینکه 
بتوانیم تنظیم بازار را هم دنبال کنیم واردات مقداری گوشت گرم 
و منجمد نیز انجام می شود. به گفته وی، سالانه به طور میانگین 
۱۰۰ هزار تن گوشت منجمد وارد کشور می شود، اما طی ماه های 
پایانی سال گذشته و ماه های ابتدایی امسال به علت مشکلات و 
چالش های ارزی که بین وزارت جهادکشاورزی و بانک مرکزی به 
وجود آمد این واردات کند و متوقف شد، اما این فرایند مجدداً به 
جریان افتاده است. پیمان پاک که در یک برنامه رادیویی صحبت 
می کرد، تصریح کرد: کمبود عرضه گوشــت منجمد برای حوزه 
صنف و صنعت منجر به این شــد که تقاضای صنایع به ســمت 
گوشــت گرم حرکت کند و بازار از تعادل خارج شود. اما در حال 
حاضر این تقاضا با واردات تأمین شــده اســت. وی عنوان کرد: 
واردات نهاده های دامی را افزایش دادیم. طی سه چهار ماه گذشته 
هم حجم واردات ذرت و کنجاله ســویا و هم واردات گوشت گرم 
افزایش یافت و تا چند ماه آینده تا زمانی که در تولید گوشت قرمز 
داخلی به پایداری برســیم این روند ادامه دارد. به محض اینکه 
زنجیره های تولیــد داخل ترمیم شــود واردات را کند یا متوقف 
می کنیم. وی افزود: هدف این است که بتوانیم توازنی میان تولید و 
تنظیم بازار ایجاد کنیم تا هم معیشت مردم به نوعی آسیب نبیند و 
هم کالا به وفور در دسترس باشد. همچنین تولید نیز تقویت شود. 
قائم مقام وزیر جهادکشــاورزی در ادامه گفت: سال های گذشته 
این مشکل را داشــتیم که برخی از کشتی هایمان ماه ها معطل 
پرداخت ارز بودند که هم کیفیت نهاده هــا کاهش می یافت و 
هم دموراژهای سنگین می خورد. اما با هماهنگی که بین بانک 
مرکزی و وزارت جهادکشاورزی به وجود آمده این زمان بسیار 
کوتاه شده است. همچنین مطالبات واردکننده ها نیز پرداخت 
شد. منابع جدیدی که آزاد شده هم در حوزه کالاهای اساسی 
خواهد بود. این موضوع به ما امید می دهد که پایداری در تأمین 
ارز طی ماه های آتی خواهیم داشت و این پایداری در تأمین ارز 
یعنی استمرار واردات نهاده ها و واردات کالای باکیفیت و مهم تر 
از همه ترخیص بموقــع و عدم ماندگاری و رســوب کالاها در 

گمرکات و لنگرگاه ها.

     وصول ۳44 همت درآمد مالیاتی در ۶ ماه نخســت 
امسال

رئیس گروه برنامه ریزی و آمارهای سازمان مالیاتی کشور اعلام 
کرد: در ۶ ماه نخست امســال بیش از 3۴۴ هزار میلیارد تومان 
درآمد مالیاتی در منابع مالیات های مستقیم و کالاها و خدمات 
وصول شــده که معادل با وصول کل مالیات در سال ۱۴۰۰ بوده 

است.
»مجتبی امیری« در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: در سال ۱۴۰۰ 
حدود 3۰۵ هزار میلیارد تومان درآمدهای مالیاتی وصول شد که 
اکنون تنها در نیمه اول امسال شــاهد وصول 3۴۴ هزار میلیارد 
تومانی هســتیم. وی افزود: درآمدهای مالیاتی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشد ۴٩ درصد و نسبت به رقم مصوب قانون 
بودجه تحقق ٩۲ درصدی را نشــان می دهــد. وی با بیان اینکه 
۲۲۵ هزار میلیارد تومان از مجموع وصولی درآمدهای مالیاتی به 
مالیات های مستقیم اختصاص دارد، گفت: این آمار نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشد ۵۲ درصدی دارد. امیری ادامه داد: ۱۱8 
هزار میلیارد تومان از مجموع وصولی درآمدها مربوط به کالاها 
و خدمات )با ۷8 درصد تحقق نسبت به بودجه و ۴۵ درصد رشد 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته( است.

  

  

  
  



پرونده  روز
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۲8۴   شنبه  ۰8 مهر    ۱۴۰۲

M A R Z E E G H T E S A S D3
       پتروشیمی جم، حامی زیست آهوی جبیر شد

نشســت امضای تفاهمنامه راهبری ســایت جبیر پارک ملی 
دریایی نای بند، مابین اداره کل حفاظت محیط زیست استان 
بوشهر و شرکت پتروشیمی جم در راســتای تحقق اهداف و 
چشم انداز تعریف شده مسئولیت  اجتماعی، حفاظت از محیط 
زیست منطقه و کمک به توسعه پایدار و ارتقای فعالیت ها، روز 
سه شنبه ۴ مهرماه ۱۴۰۲ در مجتمع پتروشیمی جم واقع در 

عسلویه برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل پتروشــیمی جم، 
در این جلسه مشترک که با حضور »عبدالرحیم قنبریان«، 
مدیرعامل پتروشــیمی جم و جمعی از مدیران این شرکت، 
»عبدالرحمن مرادزاده«، مدیرکل محیط زیســت اســتان 
بوشــهر و »مصطفی مؤذنی«، رئیس محیط زیست عسلویه 
همراه بــود، تفاهمنامــه راهبری ســایت جبیر بــا محور 
راهبری ســایت احیا و بازســازی جمعیت جبیر و همکاری 
در بهینه سازی زیســتگاه جبیر واقع در پارک ملی دریایی 

نای بند به امضای طرفین رسید.
راهبری ســایت جبیر پارک ملی دریایی نای بند به عنوان 
یک اقــدام داوطلبانــه پیرو تعهد این شــرکت بــه انجام 
مســئولیت های اجتماعی مطابق با اصل ۵۰ قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران، با هدف مشارکت و تعامل اثربخش 
شرکت پتروشــیمی جم و اداره کل حفاظت محیط زیست 
به منظــور حفاظت از گونــه آهوی جبیــر و بهره مندی از 
توانایی هــای علمی-تخصصــی طرفیــن در چهارچــوب 
تفاهمنامــه و مقــررات و ضوابط جاری ســازمان حفاظت 
محیط زیســت و پتروشــیمی جم و به مدت دو سال انجام 

می شود.
بر اساس این تفاهمنامه، شرکت پتروشیمی جم علاوه بر عمل 
به تعهدات و الزامات قانونی زیست محیطی، حمایت از آهوی 
جبیر در پارک ملی نای بند و احیای زیســتگاه این گونه را به 

مدت دو سال بر عهده گرفته است.
به منظور پیشــبرد اجرای این تفاهمنامــه کمیته »راهبری 
سایت جبیر« متشکل از دو نماینده از اداره کل حفاظت محیط 
زیست و دو نماینده از پتروشیمی جم برای نظارت، پیگیری و 

فعال سازی مفاد آن تشکیل می شود.
جِبیر یکی از انواع آهوی بومی شــبه قاره هند و ایران است که 
بیشتر در مناطق بیابانی و گرم زندگی می کند و شباهت زیادی 
به آهوی ایرانی )Gazella subgutturosa( دارد با این تفاوت  
که  اندازه ای کوچک تر و بــدن ظریف تر و لاغرتری دارد. محل 
زندگی جبیر در نقاط جنوبی ایران از جمله خلیج حفاظت شده 

نای بند در عسلویه است.
شایان ذکر است پتروشــیمی جم همواره اتخاذ تصمیمات و 
اقدامات مســئولانه در قبال جامعه و محیط زیســت و توجه 
متــوازن به حقــوق و انتظــارات ذینفعان را ســرلوحه خود 
قرار داده و در راســتای تحقق نقش اثرگذار خود در توســعه 
پایدار و پایبنــدی به تقویت اقتصاد ملــی و منطقه ای، تلاش 
دارد مؤلفه های راهبــردی، اهداف و برنامه هــای عملیاتی و 
فرایندهــای کاری خــود را در انطباق حداکثــری با اصول و 

موضوعات مسئولیت اجتماعی قرار دهد.

  معاون برنامه ریزی و توسعه منابع
دانشــجو معلمانی که در تدریس مشــارکت کننــد، امتیاز 

می گیرند
معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزارت آموزش و پرورش، 
از اعطای امتیاز تشویقی به دانشــجومعلمانی خبر داد که در 

تدریس مدارس مشارکت کنند.
 به گزارش مهر، علی فرهادی با اشــاره به ســاماندهی نیروی 
انسانی در ســال تحصیلی جدید، اظهار کرد: دانشجومعلمان 
دانشگاه فرهنگیان که سال تحصیلی جاری در تدریس مدارس 
مشارکت کنند در سنوات آینده از گزینه های تشویقی از جمله 
اعطای امتیازاتی در انتخاب مدرسه مورد نظر در شهر_ منطقه 
خود و همچنیــن امتیازات مربوط به ارتقــای رتبه برخوردار 

خواهند بود.
وی افزود: با توجه به محدودیت های ایجاد شــده در پذیرش 
دانشگاه فرهنگیان در 8 سال گذشته و بازنشستگی قابل توجه 
در سال های اخیر، امسال به صورت موقتی با کمبود معلم در 
برخی نقاط کشــور مواجه هســتیم. امیدواریم با ساماندهی 
نیروی انسانی و اعلام نتایج تکمیل ظرفیت آزمون استخدامی 
آموزگاری و همچنین آزمون اســتخدام دبیــری و هنرآموز، 

کمبود نیروی انسانی امسال که موقتی است، مرتفع شود.

طبق آخرین گزارش، توسط درگاه ملی مجوزها 
در دولت ســیزدهم نزدیک بــه 8۱۲ هزار مجوز 
کسب و کار به صورت برخط صادر شده است و ۱۷۶ 

هزار مجوز در دست بررسی است.
درگاه ملی مجوزها بســتری برخط برای صدور 
مجوزهای کســب و کار است این ســامانه زیرنظر 
مدیریت دبیرخانــه »هیأت مقررات زدایی و بهبود 
محیط کسب  وکار« با اتصال به سامانه های مربوطه 
برای همه کســب وکارهای موجود در کشور و در 
زمان های اعلامی از ســوی دستگاه ها مجوز صادر 

می کند.
»هیأت مقررات زدایی و بهبود محیط کسب و کار«، 
به ریاست وزیر امور اقتصادی و دارایی موظف است 
شــرایط، مراحل و هزینه های صــدور مجوزهای 
کســب و کار را تسهیل کند و با کاهش تشریفات 
دست و پاگیر و یکپارچه سازی نظام صدور مجوزهای 
کشور با حذف امضاهای طلایی صدور هرگونه مجوز 

کسب و کار را شفاف کند.
دبیرخانه »هیأت مقررات زدایی و بهبود محیط 
کسب  وکار« در مرکز ملی مطالعات، پایش و بهبود 
محیط کســب و کار وزارت امور اقتصادی و دارایی 
مســتقر است و »درگاه ملی مجوزهای کسب و کار 

کشور« را مدیریت می کند.
بر این اساس متقاضیان دریافت مجوزها از طریق 
فضای مجازی و به صورت برخط از یک سال گذشته 
تاکنون می توانند در سامانه ملی مجوزها وارد شوند 
و در کوتاه تریــن زمان اقدام بر دریافت مجوزهای 

کسب و کار بخصوص مشاغل خانگی کنند.
۱۷۶ هزار درخواست صدور مجوز در حال بررسی 
طبق آخرین گزارش درگاه ملی مجوزها، در دولت 
سیزدهم نزدیک به 8۱۲ هزار مجوز کسب و کار به 
صورت برخط صادر شــده است و ۱۷۶ هزار مجوز 
در دست بررسی است. بیشترین درخواست صدور 
مجــوز مربوط به وزارت صمت و وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی اســت. مطابق گزارش درگاه ملی 
مجوزها، وزارت نیرو و وزارت تعاون بالاترین شاخص 
صدور مجوز بدون تأخیر را دارند و وزارت کشــور 
در صدور مجوز بالاترین میزان تأخیر را دارا است.

حذف مجوزهای کاغذی و امضاهای طلایی
متقاضیان کسب و کاری باید مجوز را از نهاد های 
مربوطه دریافت کند، نهادهای صدور مجوز از سوی 
هیأت مقررات زدایی مشخص شده اند. نهادها باید 
شرایط صدور مجوز را آسان کنند و در زمان اعلام 
شده مجوز صادر شود و مردم بدون مراجعه حضوری 

موفق به دریافت مجوزهای کسب و کار شوند.

با راه اندازی این سامانه جدید، دیگر مجوز کاغذی 
حذف شده و اکنون مجوزها به صورت الکترونیکی 

صادر می شود.
همه کسانی که تاکنون مجوز کاغذی داشته اند 
باید خیلی سریع کیو آر کد بگیرند و تا آخر امسال 
طبق قانون باید همه شناســه یکتا داشته باشند و 
این شناســه یکتا همچنین باید با حساب تجاری 

افراد وصل باشد.
سامانه های مختلفی از جمله سامانه نوین اصناف 
و مشــاغل خانگی و مجوزهای وزارت صمت، راه و 
شهرســازی، تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی و هر کسب 

و کار دیگری به درگاه ملی مجوزها متصل است.
متقاضیــان با ورود به درگاه ملی مجوزها دیگر 
نیازی به بارگذاری بسیاری از مدارک ندارند، بلکه 
از طریق مــدارک هویتی، اســتعلام های اولیه و 
بین دســتگاهی گرفته می شود و در ادامه فرایند، 
درخواســت متقاضی برای صدور مجــوز به نهاد 
بر اســاس هوشمندسازی  مربوطه اعلام می شود. 
این ســامانه فرایندهای تخصصی صدور مجوز در 
دستگاه ها صورت می گیرد، اگر دستگاهی، صدور 
مجوزی را بلاتکلیف نگه داشــت به آن دســتگاه 
اخطــار تأخیر داده می شــود و در صورتی که فرد 
شــرایط دریافت مجوز را داشته باشد درگاه ملی 

مجوز را صادر می کند.

صدور شناسه یکتا و جلوگیری از قاچاق و 
فرارهای مالیاتی

شناسه یکتا یعنی هرکسی که در قلمرو جمهوری 
اسلامی ایران کســب و کاری دارد، درآمدی کسب 
می کند و تراکنش ریالی ناشــی از کاســبی دارد، 
اعم از کارخانه دار، مغازه دار، ســلمانی، ورزشــکار، 
وکیل، تاجر، پزشــک، صادرکننده، واردکننده و... 
هر کاری که رسمی باشد، باید شناسه یکتا داشته 

باشد و در سایت
qr.mojavez.ir این شناسه یکتا وجود دارد.

در اجــرای ماده ۷ قانون اجرای سیاســت های 
کلی اصل ۴۴ قانون اساسی زمینه فنی برای صدور 
شناســه یکتا برای همه فعــالان اقتصادی و کنار 
گذاشــتن مجوزهای کاغذی آماده شد و فراخوان 
عمومی برای دریافت شناســه یکتا و رسمی شدن 

همه فعالان اقتصادی اجرایی شد.
این شناســه یکتا باید با حســاب تجاری افراد 
وصل باشــد. فعالان اقتصادی بدون شناسه یکتا و 
حساب تجاری نمی توانند تراکنش ریالی و دستگاه 

پوز داشته باشند.

رســمی کردن همه فعالان اقتصادی بخشــی 
از کلان پروژه اقتصادی دولــت به نام »حکمرانی 
بر تراکنش های ریالی« اســت که بــا اجرای آن، 
فعالیت های زیرزمینی و قاچاق عملًا حذف و بسیار 
دشوار خواهد شد.هدف دولت از فراهم کردن این 
بستر، حذف فعالیت های زیرزمینی است همچنین 
طبق تکلیف قانونی یعنی ماده ۱۱ قانون پایانه های 
فروشگاهی هرکسی که کار می کند باید شناسه یکتا 
داشته باشد و این شناسه به حساب تجاری اش وصل 
شده باشد یعنی باید حساب مشخص با کد مشخص 
داشــته باشد تا فعالیت ها شفاف و جلوی فرارهای 

مالیاتی گرفته شود.

گزارش تخلفات دستگاه ها در تأخیر صدور 
مجوز

در این سامانه قابلیت شکایت فراهم شده است 
در صورتی کــه که متقاضی در درگاه ملی مجوزها 
درخواست خود را ثبت می کند، پوشه ای اختصاصی 

برای وی تشکیل می شود.
در پروفایل متقاضی، گزینه پیامک و شــکایت 
وجود دارد که فرد می تواند شــکایت خود را ثبت 
کند. اگر رسیدگی به درخواست متقاضی دریافت 
مجوز با تأخیر همراه باشد، پیامک ارسال می شود 
که درخواست شما با تأخیر همراه بوده است و در 

صورت تمایل می توانید شکایت کنید.
همچنین هر درخواســت مجوز که رد شــود، 
برای متقاضی پیام ارســال می شود که درخواست 
شما رد شده است و اگر اطمینان دارید که شرایط 
لازم را دارا بودیــد، شــکایت خود را ثبت کنید. با 
هوشمندســازی درگاه ملی مجوزها، پس از ثبت 
شــکایت متقاضیان دریافت مجوز، فرایند هشدار 
شــکایت به مدیر دســتگاه مربوطه اطلاع رسانی 
می شــود و در صورت کوتاهی وی، مدیر دستگاه 

متخلف به دستگاه های نظارتی معرفی می شود.
در همین راســتا با هماهنگــی وزیر اقتصاد با 
دادستانی کل کشور در همه استان ها شعبه ویژه ای 
در دادگســتری مراکز استان ها برای رسیدگی به 
پرونده هــای مربوط به جرایــم ارتکابی در زمینه 
اجرای احکام قانونی تسهیل صدور مجوزها تعیین  
شده است.مطالبه شرط، مدرک یا هزینه ای بیشتر 
از آنچه در درگاه ملی مجوزها اعلام شده، از متقاضی 
مجوز، مطالبه مجوز کاغذی از کسی که شناسه یکتا 
دارد و نامش در بانک اطلاعات کسب وکارها وجود 
دارد و همچنین فراخواندن حضوری متقاضی مجوز 
برای تحویل مدارک از جمله جرایم در فرایند صدور 

مجوزها است.

صدور ۸۱2 هزار مجوز کسب و کار 
برخط در دولت سیزدهم

بیش از چهار هزار 
کسب و کار در 
کشور شناسایی 
شده است و 
شرایط، مراحل 
و هزینه های 
صدور مجوزهای 
کسب وکار در درگاه 
ملی مجوزها به 
تصویب رسیده 
است. 
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برنامه کاهش هزینه تمام شده ساخت مسکن در 
برنامه نهضت ملی در دستور کار دولت قرار گرفته 
اســت. همزمان با اجرای این برنامه، آمار رســمی 
کاهش قیمت مســکن را تأییــد می کند. قیمت 
مســکن از ماه های گذشته روند کاهشی در پیش 
گرفته است که این روند بخصوص در شهر تهران 
که همیشه پیشتاز افزایش قیمت بوده، محسوس 
است. در شــهرهای اطراف تهران که در سال های 
اخیر با تقاضای بالای مسکن مواجه بوده نیز افت 
قیمت مســکن نمایان است. بر اساس گزارشی که 
بانک مرکزی به وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده 
اســت افت قیمت مسکن در شهر تهران از ابتدا تا 
۱٩شهریور ماه در مقایسه با همین زمان در مرداد 
ماه 3.3 درصد کاهش یافته اســت. این در حالی 
اســت که در مناطقی قیمت تا ۱8 درصد نیز افت 
پیدا کرده اســت. بر اساس این گزارش با اینکه در 
برخی مناطق قیمت مسکن رشد داشته اما به طور 
متوسط قیمت کل کاهشــی است. بر اساس این 
گزارش تغییرات قیمت مسکن در برخی از مناطق 
مانند منطقه ۴ معادل ۱8 درصد، منطقه ۷ معادل 
۷،8 درصد، منطقه ۱۱ معادل ۱۲،٩ درصد، منطقه 
۱۲معادل ۵،۷ درصد، منطقه ۱۴ معادل ۰،۴ درصد، 
منطقــه ۱۵معادل ۷،۲ درصد و منطقه ۱۷ معادل 
۱،3 درصد افزایشی است، اما در سایر مناطق قیمت 

مسکن در شهریور ماه کاهشی بوده است.
اجرای برنامه ساماندهی بازار مسکن و اجاره و با 
سیاست شناسایی واحدهای خالی و اخذ مالیات از 
مالکان این خانه ها، ساماندهی مشاوران و بنگاه های 
مشاور املاک، راه اندازی سامانه های ثبت معاملات 
اجاره و خرید و فروش مسکن، از عواملی است که 
در کنار شــرایط حاکم بــر اقتصاد، کنترل قیمت 
ارز، فعال شدن دیپلماســی اقتصادی و گسترش 
روابط بین المللی، بر کاهش قیمت مسکن اثر گذار 

بوده است.
عرضه گســترده زمین که بــه گفته وزیر راه و 
شهرســازی در برنامه است که تا پایان سال ۵۰۰ 
هزار قطعه زمین به واجدان شــرایط واگذار شود، 
تکمیل واحدهای باقیمانده مســکن مهر به تعداد 
یکصد هزار واحد در دولت ســیزدهم، تلاش برای 
عرضه و تولید مسکن، توجه به نوسازی بافت های 
فرسوده از جمله راهکارهای به کار گرفته شده است 
کــه فعالان بازار مســکن آن را در ثبات قیمت در 
بازار مسکن و ادامه کاهش قیمت مؤثر می دانند. تا 
کنون در برنامه نهضت ملی مسکن ۵۰ هزار هکتار 
زمین تأمین شده است. هزینه آماده سازی هر قطعه 
زمین معادل ۲۰۰ میلیون تومان اســت که دولت 

آن را می پردازد.
علاوه بر کاهش قیمت مســکن رشــد بخش 
ساختمان نیز بر اســاس اطلاعات اقتصادی مرکز 
آمار، مثبت شــده است. بر این اساس، رشد بخش 
ساختمان که در سه ماه نخست سال ۱۴۰۱ معادل 
منفی ۱،٩، در ۶ ماهه نخست ۱۴۰۱ معادل منفی 
۰،۶، در ٩ ماهــه ۱۴۰۱ معــادل منفی ۱،8 و در 
سال ۱۴۰۱معادل منفی ۲،3 بوده در 3 ماه نخست 
امسال به مثبت ۴،۷ رسیده است. دولت سیزدهم 
هدفگذاری کرده تا قیمت مســکن و اجاره مسکن 
در ماه های آتی روند کاهشی داشته باشد و از سوی 

دیگر ساخت و تولید مسکن سرعت بگیرد.

تأمین هزینه ساخت
یکی از موانع تولید مســکن، تأمین مالی است. 
بانک ها در این خصوص کارشکنی کرده اند و تعهدات 
خود را در قبال پرداخت تسهیلات ساخت مسکن در 
برنامه نهضت ملی پرداخت نکرده اند. بانک ها مکلف 
بودند در دو سال اخیر )شهریور ۱۴۰۰ تا شهریور 
۱۴۰۲( تســهیلات مورد نظــر را پرداخت کنند. 
بانک ها در سال اول باید 3۶۰ هزار میلیارد تومان 
و در ســال دوم ۴۵8 هزار میلیارد تومان پرداخت 
می کردند که تا به امروز تنها ۱۷۱ همت پرداخت 
شده که معادل ۲۱ درصد از تعهدات است. میزان 
همکاری بانک های دولتی و بانک های خصوصی در 
این برنامه کمرنگ بوده که به گفته علیرضا جعفری، 
معاون وزیر راه و شهرسازی، بانک های دولتی قول 
دادند عقب ماندگی را جبران کنند، اما دولت اعلام 
کرده علاوه بر اینکه بانک ها را به پرداخت تسهیلات 
ملزم می کند، برای تأمین منابع ساخت نهضت ملی 
و جلوگیری از کاهش سرعت ساخت، ۲ میلیارد دلار 
از منابع صندوق توسعه و همچنین از محل تهاتر 

نفت به این طرح اختصاص می یابد.
مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرســازی در این 
خصوص گفــت: یکی از مشــکلات اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن تخصیص منابع مالی بود که 
مجوزی از ســوی رهبر معظم انقلاب اخذ کردیم 
تا از ظرفیت های موجود تهاتر نفت و صندوق ملی 
در این راستا استفاده کنیم. با موافقت و اجرای این 
مجوز با تزریــق منابع مالی به پروژه ، نهضت ملی 
مســکن جانی دوباره گرفت و هم اکنون در مرحله 

طی کردن روند اداری است.
وی بــر همــکاری بانک ها بــرای اجرای طرح 
نهضت ملی مسکن تأکید کرد و گفت: رئیس کل 
بانک مرکزی جلســه ای را برگــزار کرد که در آن 
جلســه تمامی بانک ها حضور داشتند و مقرر شد 

بانک ها همکاری لازم را برای اجرای طرح نهضت 
ملی مســکن انجام دهند. از وزیر امور اقتصادی و 
دارایی خواســتیم جلسات خود را تشکیل دهد تا 
بانک ها برای اجرای دستور ریاست جمهوری برای 
مشارکت طرح نهضت ملی مسکن مشارکت یابند 

و ارائه تسهیلات بانکی عملیاتی شود.

کاهش قیمت تمام شده
وزیر راه و شهرسازی همچنین به برنامه دیگری 
برای کاهش قیمت تمام شده مسکن اشاره کرد و 
با تأکید بر اینکه نهضت کاهش قیمت تمام شــده 
مسکن اجرایی می شود، گفت: یکی از سیاست ها و 
رویکردهای دولت سیزدهم اجرای نهضت کاهش 
قیمت تمام شده مســکن است که در اجرای این 
سیاســت بخش عمده ای از ارکان دولت همچون 
وزارت راه و شهرســازی، وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی و وزارت صمت مشارکت حداکثری خواهند 
داشت. دولت سیزهم با مکانیزم هایی تلاش کرده 
اســت تا فاصله قیمت تمام شده مسکن و قدرت 
خریــد مردم را کاهش دهــد. رئیس جمهور اخیراً 
در دوازدهمین جلســه شورای عالی مسکن تأکید 
کرد که بانک ها برای ارائه تســهیلات نهضت ملی 
مسکن و ســاخت و تولید مسکن، همکاری خود 

را تقویت کنند.
به گفته بذرپــاش، در تفاهمی که بین وزارت 
صمت و وزارت راه و شهرســازی انجام شده، مقرر 
است تا مصالح ساختمانی از جمله سیمان و فولاد با 
قیمت مناسب و در حجم انبوه در اختیار سازندگان 
نهضت ملی مسکن قرار گیرد تا بتوان بخش عمده ای 

از متقاضیان واقعی مسکن را صاحبخانه کرد.
بذرپاش گفــت: با مذاکراتی کــه وزارت راه و 
شهرســازی با وزارت صمت انجام داده، مقرر شد، 
وزارت صمت مســئولیت یابد تا سیمان و فولاد با 
قیمت مناســب در اختیار پروژه نهضت ملی قرار 
بگیرد که قطعاً اثر مناسبی در قیمت خواهد داشت.

کاهش قیمت مجوزها
کاهش هزینه ســاخت علاوه بر قیمت مصالح، 
ارتباط مستقیمی با قیمت مجوزهای ساخت دارد. 
کاهش هزینه صدور پروانه ساختمانی بخصوص در 
برنامه نهضت ملی مســکن از سوی سیاستگذاران 
پیگیــری می شــود. در این خصــوص وزیر راه و 
شهرسازی اظهار داشت: بعد از پیگیری ها و مصوبه 
جدید مجلس، هزینه صدور پروانه ساخت کاهش 
یافته اســت و مصوبه جدیــد مجلس، می تواند به 

افزایش پروانه ساختمانی کمک کند.

کاهش 3.3 درصدی قیمت مسکن در شهریور

دولت در 
تلاش است با 
راهکارهایی، 
فاصله بین عرضه و 
تقاضای مسکن را 
کاهش داد و با این 
راهکار بتواند قیمت 
مسکن را مهار 
کند. تکمیل مسکن 
مهر باقیمانده 
راهکار دیگری 
برای افزایش تولید 
و عرضه در بازار 
مسکن است.

   کاهش قیمت روغن و شکر
روغن و شکر به عنوان دو کالای اساسی سهم زیادی در تولید 
بســیاری از صنایع غذایی ایفا می کنند به همین دلیل وزارت 
جهاد کشــاورزی تلاش کرده تا طی دو سال اخیر بازار این دو 
کالا را سروســامان بدهد تا از هر گونه صفی شدن این دو کالا 
مطابق با آن چیــزی که در اواخر دولــت دوازدهم پیش آمد، 

بپرهیزد.
برای این دو منظور افزایش تولیــد دانه های روغنی و واردات 
روغن خــام و واردات دانه هــای روغنی بــرای تولید روغن و 
همچنین افزایش تولید چغندرقند و نیشــکر درکنار واردات 

شکر همزمان در دستور کار این وزارتخانه قرار گرفت.
میزان موردنیاز مصرف شکر در کشور

میانگین مصرف شکر سال گذشــته حدود ۲ میلیون و ۴۰۰ 
هزار تن بود اما با توجه به کاهش سرانه مصرف پس از اصلاح 
ارز ترجیحی، مصرف شکر در بازار داخلی منطقی شده و به نظر 
می رسد آرام آرام به سمت ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار تن در سال 
برســد، از این میزان یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن آن از محل 

تولید داخل تأمین می شود.
بخش زیادی شــکر وارداتی و تولید داخل هر ساله به صورت 
کاذب توسط صنایع بیسکوئیت، شــیرینی و شکلات مصرف 
می شد به همین دلیل میزان مصرف سرانه این کالای اساسی 
برای هر ایرانی ۱۰ کیلوگرم بالاتر از مصرف سرانه جهانی بود.

 در حال حاضر سرانه مصرف شکر به ازای هر فرد ۲۴ کیلوگرم 
اســت درحالی که سرانه مصرف در کشــورمان قبل از اصلاح 
ارز ترجیحی نســبت به مصرف جهانی ۱۰ کیلوگرم بالاتر بود 
و ایرانیان ســالانه به ازای هر نفر ۲٩ کیلوگرم شــکر مصرف 
می کردند حالا اما از میزان مصرف شکر 3۰۰ هزار تن کاسته 
شده است. طی دو سال اخیر وزارت جهاد کشاورزی با افزایش 
نرخ خرید تضمینی نیشــکر و چغندرقند بــه دنبال افزایش 
تولید شکر در کشور بوده ولی در کنار آن برای تنظیم بازار به 
واردات این محصول نیز توجه شــایانی کرده است. به طوری 
که آمارهای گمرک در پنج ماهه ســال جاری نیز حاکی از آن 
است که طی این مدت ۲۶۰ هزار و ۵۲۷ تن و ۱۵۷ کیلوگرم 
شکر تصفیه نشــده به ارزش ۱۵۵ میلیون و ۴۶۵ هزار دلار از 
گمرکات کشــور ترخیص و پس از تصفیه و بسته بندی روانه 

بازار شده است.
میزان مورد نیاز مصرف روغن در کشور

نیاز کشور به روغن خام سالانه حدود یک میلیون و 8۰۰ هزار 
تا ۲ میلیون تن اســت که یک میلیون و ۴۰۰ تا یک میلیون 
و ۵۰۰ هزار تن آن از دیگر کشــورها وارد و بقیه آن در کشور 

تولید می شود.
به طوری که میزان مصرف روغن در کشور قبل از تخصیص ارز 
۴۲۰۰ تومانی کمتر از ۱.۵ میلیون تن بوده اما بعد از تخصیص 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی افزایش یافته و ســال ۱۴۰۰ حدود ۲.۴ 

میلیون تن روغن در کشور تولید و توزیع شده است.
در واقع می توان گفت پس از اصلاح ارز ترجیحی در اردیبهشت 
ماه سال گذشته، یکی از محصولاتی که با بیشترین تورم روبه 
رو شد، روغن خوراکی بود. از طرف دیگر نباید از ذکر این نکته 
نیز غافل شد که یکی از محصولاتی که قیمت آن در یک سال 
اخیر کاملًا ثابت مانده همیــن روغن خوراکی بوده و اخیراً نیز 
کاهش ۱۰ تا ۱۵ درصد قیمت روغن خوراکی به تصویب ستاد 

تنظیم بازار رسیده است.
طی دو سال اخیر وزارت جهاد کشاورزی با افزایش نرخ خرید 
تضمینی دانه های روغنی خصوصاً کلزا به دنبال افزایش تولید 
روغن در کشــور بوده ولــی در کنار آن برای تنظیــم بازار به 
واردات این محصول نیز توجه شایانی کرده است به طوری که 
آمارهای گمرک در ۵ ماهه نخست سال جاری نشان می دهد 
تاکنون ۷۱۷ هزار و ۲۴٩ تن و ۴٩3 کیلوگرم انواع روغن خام 
به ارزش یک میلیارد و ۱۶۰ میلیون و ٩۵۷ هزار و ۶۵3 دلار 
یا 33 هــزار و ٩۰ میلیارد و ۵۴٩ میلیون تومان وارد کشــور 

شده است.
قیمت جدید روغن و شکر در بازار

وزارت جهادکشاورزی نرخ جدید روغن های خوراکی و شکررا 
اعلام کرد کــه در برخی اقلام نســبت به قیمت هــای قبلی، 
کاهش یافته است. در همین خصوص شــهیاد آبنار افزود: در 
راستای شفاف سازی فرایند قیمتی بازار، رعایت حقوق مصرف 
کنندگان کالاها و همچنین تقویت مشارکت مردمی در اجرای 
سیاست های نظارتی و پایش بازار، قیمت خرده فروشی مصرف 
کننده هفت قلم کالای اساسی اعلام شــد. وی اظهار داشت: 
براساس این مصوبه قیمت هرکیلوگرم شکر سفید فله ای ۲8 
هزارتومان، شکر بســته بندی ۱۰۰۰ گرمی 3۴ هزارتومان در 

خرده فروشی ها به دست مصرف کنندگان برسد.
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زمان اجرای پروژه انتقال آب از دریای عمان به 
اســتان اصفهان به یک سوم رسید؛ خبری خوش 
و مســرت بخش برای اهالــی نصف جهان و دیگر 

استان های مستقر در فلات مرکزی ایران.
از انتقال آب دریای عمان به عنوان بخشــی از 
طرح احیای رودخانه زاینده رود یاد می شود که با 
اجرای مرحله نخست آن، برداشت آب از زاینده رود 

توسط صنایع قطع می شود.
در مرحله دوم، علاوه بر آب صنایع، مازاد آب در 
بخش آشامیدنی، کشاورزی و حقابه محیط زیست 

به مصرف خواهد رسید.
مرحله نخســت انتقال آب دریــای عمان به 
اســتان اصفهان از مهرماه پارســال آغاز شده و 
هم اکنون در ۲۴ جبهه کاری در این فاصله ۵۲۰ 
کیلومتری ۱۴ پیمانکار در حال فعالیت هســتند. 
پیش بینی می شود تا پایان امسال مرحله نخست 

آن اجرایی شود.
علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در جریان بازدید 
رئیس جمهــور از طرح انتقال آب دریای عمان به 
استان اصفهان گفته است که حجم آب انتقالی از 
دریای عمان به استان اصفهان پس از تکمیل پروژه 
در حال اجرا ۴۰۰ میلیون مترمکعب در سال است.

ایران، با بارشی معادل یک سوم متوسط بارش 
دنیا و یک دوم متوسط بارش آسیا و قرار گرفتن 
در منطقه ای خشــک و کم آب، با چالش مدیریت 
آب روبه رو است، به طوری که مسأله آب و منابع 
آبی در کشــور به یک مســأله مهم و استراتژیک 

تبدیل شده است.
دســت کم در دو دهــه اخیر، ایــران درگیر 
خشکسالی های پی درپی بوده و این امر سبب شده 
تا در کنار مصرف بی رویه آب و افزایش جمعیت، 
ســرانه منابع آب تجدیدپذیر کشور کاهش یافته 
و به حــدود ۱3۰۰ مترمکعب به ازای هر نفر در 
سال برسد. براساس شاخص های بین المللی، ایران 

در شرایط تنش آبی قرار دارد.
شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور اعلام 
کرده، سالانه بین ۵ تا ۱۰ هزار میلیارد تومان برای 
جلوگیری از تنش آبی در کشور صرف می شود و 
توضیح داده که برای جلوگیری و رفع تنش های 
آبی مناطق مختلف کشور، پروژه های ویژه و برای 
بلند مدت نیز پروژه های کلانی تعریف شده که با 
اســتفاده از آن مدیریت هوشمند و صرفه جویی 
داشته باشیم تا فشار بر منابع آب های زیرزمینی 

به کمترین میزان ممکن برسد.
گســترش خشکســالی باعث وقوع بحران در 
تأمین آب بخش آشــامیدنی، کشاورزی و صنعت 
در برخی استان های مرکزی کشور شده، بنابراین 

با توجه به محدودیت منابع آبی داخل کشور، طرح 
انتقال آب از دریای عمان و خلیج فارس به فلات 

مرکزی در دستور کار قرار گرفت.
بر اساس گزارش ها، بیش از 8۵۰ آب شیرین کن 
در منطقه خلیج فارس فعالیت دارند که ۲۵ مورد 
آنها آب شیرین کن های بزرگ با ظرفیت بیش از 
۱۰۰ هزار مترمکعب در شبانه روز است. در منطقه 
خلیج فارس ۶۷ ســال پیش، کویت نخستین آب 
شــیرین ها را نصب و اســتفاده کرد. سپس بقیه 
کشورهای حاشیه خلیج فارس نیز استفاده از آب 

شیرین کن ها را آغاز کردند.
نخســتین پروژه انتقال آب خلیــج فارس به 
عنوان طولانی ترین خط انتقال آب در کشــور در 
سال ۱3٩٩ به طول حدود 8۰۰ کیلومتر از غرب 
بندرعباس افتتاح شد که از سه استان هرمزگان، 

کرمان و یزد می گذرد.
مرحله نخست پروژه انتقال آب از خلیج فارس 
به فلات مرکــزی ایران به طول 3۰۵ کیلومتر از 
بندرعباس به سیرجان با اعتبار ۱۶3 هزار میلیارد 
ریال در آبان ماه ٩٩ افتتاح شــد. مرحله دوم این 
طرح نیز به مقصد استان های مرکزی کشور، مس  
سرچشمه کرمان و چادرملوی یزد به طول ۵۲۰ 
کیلومتر و هزینه ۱۲۰۰ هزار میلیارد ریال در ۲۴ 

اسفندماه ٩٩ مورد بهره برداری قرار گرفت.
بر اســاس گزارش ها، با توجه به کمبود شدید 
منابع آبی، پیشنهاد انتقال آب دریا به ۱۷ استان 
برای تأمین نیاز بخش های مختلف بویژه صنعت، 

مطرح شده است.
البتــه تاکنون بــرای انتقال آب به ۷ اســتان 
هرمزگان، کرمان، خراســان جنوبی، خراســان 
رضوی، یزد، اصفهان و سیســتان و بلوچســتان، 
تصمیمات نهایی اتخاذ شده و وارد مرحله مطالعات 

تکمیلی و اجرا شده است.
طرح انتقال آب از دریای عمان و خلیج فارس 
قــرار اســت در گام نهایی، منابــع آبی جدید ۷ 
استان هرمزگان، کرمان، خراسان جنوبی، خراسان 
رضوی، یزد، اصفهان و سیســتان و بلوچستان را 

تأمین کند.
اما در مورد طرح آبرســانی از دریای عمان به 

استان اصفهان چه می دانیم؟
اجرای طرح آبرسانی از دریای عمان به استان 
اصفهان بیشــتر با هــدف تأمین آب برای صنایع 
موجــود در اســتان خواهد بود و طرح توســعه 
واحدهای صنعتی آب در دستور کار نیست. گفته 
می شود که در مرحله نخست انتقال آب از دریای 
عمان ۷۰ میلیون مترمکعب و در مرحله دوم ۴۰۰ 
میلیون مترمکعب آب به اصفهان منتقل می شود.

هزینه اجرای مرحله نخست اجرای طرح ۲۵.۵ 
هزار میلیارد تومان و مرحله دوم ۱۱3 هزار میلیارد 
تومان برآورد شــده که تمام هزینه اجرای این دو 
مرحلــه را صنایع بزرگ اســتان اصفهان تأمین 
خواهند کرد. با اجرای این طرح، آب روســتاها و 
شهرهای مسیر در استان تأمین خواهد شد و در 
اجرای انتقال از دریای عمان، آب در مبدأ شیرین 

شده و سپس به استان منتقل خواهد شد.
علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در جریان بازدید 
رئیس جمهــور از طرح انتقال آب از دریای عمان 
به استان اصفهان گفت، عمده مصرف این آب در 
بخش صنعت خواهد بود و بخشــی نیز برای آب 
آشــامیدنی این خطه پیش بینی شده است و در 
کشاورزی پرُبازده هم می توان از آن استفاده کرد. 
وی اضافه کرد: اگر در مقام مقایســه برآییم، این 
میزان آب معادل حدود ۷۰ درصد از آب آشامیدنی 
یا بخش قابل توجهی از آب بخش کشاورزی استان 

اصفهان است.
وزیر نیرو ادامه داد: با اجرای این پروژه، منابع 
آب سطحی و زیرزمینی اســتان اصفهان بیشتر 
می تواند در بخش کشــاورزی مورد استفاده قرار 
گیرد و بدین ترتیب گشایشی در منابع و مصارف 

منطقه رقم می خورد.
واقعیت این اســت کــه وزارت نیروی دولت 
ســیزدهم از زمان آغاز بــه کار، تمرکز جدی بر 
اتمــام طرح های نیمه تمام داشــته که گزارش ها 
نشــان می دهند وزارت نیرو در بخش ســازه ای 
حدود هزار طرح بزرگ نیمه تمام را تعیین تکلیف 
کرد که برخی از این طرح ها حدود ۲۵ سال قبل 

کلنگ زنی شده بودند.
تأمین آب شرب پایدار در ۲۲ استان

ســال گذشــته بیش از ۲۰۰ طرح اضطراری 
تأمین آب اجرایی شده که 8۶ مورد از این تعداد، 
بزرگ مقیاس بودند و برای اجرای این طرح ها در 
چهار نقطه کشور به شــکل خاص مصوبه هیأت 

وزیران اخذ شد.
تأمین آب شــرب پایدار در شرایط خشکسالی 
جدی و کاهش بارندگی در ۲۲ اســتان کشــور، 
اقدامــی مهــم از ســوی وزارت نیــرو در دولت 
ســیزدهم بوده که از مدت ها قبل در دستور کار 

قرار گرفته است.
بدون شک با راه اندازی طرح های بعدی انتقال 
آب از دریــای عمــان و خلیج فــارس، گره های 
کور زیادی از دســت و پای استان های درگیر در 
خشکســالی باز می شــود؛ گره هایی که در زمان 
دولــت قبل اقــدام خاصی برای باز کــردن آنها 

صورت نگرفت.

بازگشت حیات به زاینده رود از مسیر دریای عمان

گسترش 
خشکسالی باعث 
وقوع بحران 
در تأمین آب 
بخش آشامیدنی، 
کشاورزی و صنعت 
در برخی استان های 
مرکزی کشور شده، 
بنابراین با توجه به 
محدودیت منابع 
آبی داخل کشور، 
طرح انتقال آب 
از دریای عمان و 
خلیج فارس به 
فلات مرکزی در 
دستور کار قرار 
گرفت.

     رانت  حوزه خودرو حذف می شود
خودروســازان بایــد روی پاهای خــود بایســتند، البته دولت 
تعرفه هایی را برای اینکه خودروســازها بتوانند با دیگر کشورها 
رقابت کنند قرار می دهــد، اما این تعرفه هــا دارای زمان و حد 
مشخص بر اساس منطق است و دیگر از تعرفه ۱۵۰ درصد خبری 
نیست. عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
تمام رانت ها در حوزه خودرو حذف می شود، گفت: چرا باید به چند 

خودروساز رانت داده شود و بعد حساب کشی کنیم.
وزیر صمت با بیان اینکه خودرو برقی در دنیا تبدیل به ماشین روز 
شده و دیگر ماشین آینده نیست و بزودی ماشین هایی وارد بازار 
می شــوند که با هیدروژن کار می کنند، افزود: سالی دو میلیون 
خودرو در کشور افزوده می شــود، اگر به هر کدام روزانه ۵ لیتر 
بنزین بدهیم روزی ۱۰ میلیون لیتر می شود، ۲3۰ تا ۲۴۰ میلیون 
لیتر گازوییل و بنزین روزانه تأمین می شود، یعنی ۲۴۰ میلیون 
دلار روزانه می سوزد. علی آبادی ادامه داد: می توان انرژی ها را با 
بهره گیری از خورشید و باد تأمین کرد و در واقع به منابع تأمین 
سوخت تنوع داد. با توجه به اینکه امروز دنیا روی این موضوع به 
صورت جدی در حال کار کردن است ما نیز باید روی آن تمرکز 
کنیم که در این بخش نیاز به حضور شرکت های دانش بنیان داریم.

وی استفاده از سوخت های پاک و تجدید پذیر را از دیگر راهکارها 
عنوان کرد و گفت: برخی در ایران گاز را به عنوان خوراک مصرف 
می کنند چون گاز اکسید آهن را از طریق متان احیا می کنیم؛ این 
در حالی است که دنیا به این سمت رفته که با هیدروژن این کار 
را انجام دهد و شرکت های دانش بنیان می توانند در این رابطه به 

خوبی ایفای نقش کنند.

  کمبودی در عرضه میوه های پاییز وجود ندارد
رئیس اتحادیه بارفروشــان گفت: با توجه به افزایش ۱.۵ برابری 
تولید نســبت به ســال قبل، کمبودی در عرضه میوه های پاییز 
نداریم. مصطفــی دارایی نژاد گفــت: با توجه بــه افزایش ۱.۵ 
برابری تولید نسبت به سال قبل، نیاز است که مسئولان وزارت 
جهادکشاورزی و وزارت امور خارجه تدابیری برای صادرات اتخاذ 

کنند، در غیراین صورت با اعتراض کشاورزان روبه رو می شوند.
وی با بیان اینکه کمبودی در عرضه میوه های پاییز نداریم، افزود: 
قیمت کنونی هر کیلو سیب درختی زرد در میدان مرکزی ۲۰ تا 
۴۰ هزار تومان، سیب درختی قرمز ۲۰ تا ۴۰ هزار تومان، انار ۱۵ تا 

3۰ هزار تومان و نارنگی ۲۰ تا 3۰ هزار تومان است.

        خیز نفت برای صعود به ۱00 دلار
قیمت نفت در معاملات روز جمعه تحت تأثیر تقاضای قوی برای 
سوخت در تعطیلات چین، افزایش یافت و به سوی رشد هفتگی 
حدود دو درصــدی، گام برمی دارد.بهــای معاملات نفت برنت 
برای تحویــل در نوامبر که روز جمعه منقضی می شــود، با پنج 
سنت افزایش، به ٩۵ دلار و ۴3 ســنت در هر بشکه رسید. بهای 
معاملات نفت برنت برای تحویل در دسامبر، با ۱3 سنت افزایش، 
به ٩3 دلار و ۲3 سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت امریکا نیز با ۱۶ سنت افزایش، به ٩۱ دلار و 8۷ 
سنت در هر بشکه رسید. هر دو شاخص در معاملات روز گذشته 
که معامله گران به سودگیری از افزایش قیمت ها پرداخته بودند، 
حدود یک درصد کاهش داشــتند. بهبود داده های اقتصادکلان 
در چین که بزرگترین واردکننده نفت در جهان اســت به همراه 
تقاضای قوی برای سوخت در این کشور که تعطیلات یک هفته ای 
»هفته طلایی« را از روز جمعه آغاز کرد، از قیمت ها پشــتیبانی 
کرده اســت. تحلیلگران گروه بانکی ANZ در یادداشتی نوشتند: 
افزایش سفرهای بین المللی در طول تعطیلات »هفته طلایی«، 

تقاضای چین برای نفت را تقویت کرده است.

       ۱۵0 هزار واحد مســکن در بافت های فرسوده در حال 
احداث است

محمد آیینی، معاون وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد: همزمان با 
ایام خوش ربیع و در قالب پویش پیامبر رحمت واگذاری قرارداد 
زمین به خانواده های مشــمول طرح جوانی جمعیت را شــاهد 
هســتیم که امیدواریم این حرکت جهادی خانواده ها در مسیر 
فرزندآوری نتایج سودمندی را به همراه داشته باشد. مدیرعامل 
شرکت بازآفرینی شهری ایران خاطرنشان کرد: ۱۵۰ هزار واحد 
مســکن در بافت های فرسوده کشــور در حال ساخت است که 
تلاش می کنیم در یک برنامه ۲ ســاله این تعداد را به 3۰۰ هزار 

واحد ارتقا دهیم.



باشگاه خبر
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۲8۴   شنبه  ۰8 مهر    ۱۴۰۲

M A R Z E E G H T E S A S D 6

۲ شهریور ۱۴۰۲، اتفاق مهمی در اقتصاد کشور 
رخ داد، ایران رســماً عضو »بریکس« شد. گروهی 
که اعضای اصلی آن کشــورهای برزیل، روســیه، 
هند، چیــن و آفریقای جنوبی هســتند.عضویت 
دائــم ایران در گروه اقتصادهــای نوظهور جهانی 
یک پیشرفت تاریخ ساز و موفقیت استراتژیک برای 
دولت سیزدهم و مهم تر فعالان اقتصادی است که 
به سیاست های تجاری دولت رئیسی، دل بستند. 
یکی از چالش های اساســی فعالان اقتصادی، در 
دولت گذشــته، دیوارکشی بود که در کشور اتفاق 
افتاده بود. دولت گذشته به جای آنکه فضا و بستر 
 فعالیت بخش خصوصی را فراهم کند،  حصارها را 
بیشتر کرده بود و هیچ مذاکره ای با کشورها و حتی 
همسا یه ها انجام نمی داد تا فعالان بخش خصوصی 
بتواننــد محصولات و کالاهای خود را صادر کنند؛ 
همین بی توجهی باعث شــد که منابع ارزی کشور 

روز به روز محدودتر شود.

جبران فراموشی سال های گذشته
شعبان فروتن، عضو اتاق بازرگانی »ایران« درباره 
عضویت و حضور ایران در بریکس به ایران،  گفت: 
عضویــت دائم ایران در بریکس را می توان یکی از 
اتفاقات مثبت و ســازنده در کارنامه کاری دولت 
سیزدهم دانست چرا که به واسطه این اتفاق می توان 
اثرات تحریم ها را کمتر و شرایطی را ایجاد کرد تا 

فعالیت  فعالان اقتصادی توسعه پیدا کند.
او افزود: فعالان اقتصادی در ســال های گذشته 
بشدت تضعیف شــدند و حتی بازارهای سنتی و 
قدیمی خود را از دســت دادند، از عوامل اثرگذار 
بــر عملکرد فعالان اقتصادی، تعدد قوانین و ایجاد 
قوانین در تضاد با تولید و صادرات بود. بر این اساس 
دولت ســیزدهم سعی به حذف قوانین چالش ساز 
کرده و همچنین بســتری فراهم کرده اســت که 
تجار بتوانند به واسطه عضویت در گروه هایی چون 
شانگهای، بریکس و... حوزه فعالیت خود را فارغ از 

تحریم ها گسترش دهند.
عضــو اتاق بازرگانی ایــران تأکید کرد: یکی از 
مشــکلات تجار در تبادلات تجــاری و حضور در 
بازارهــای جهانی،  محدودیــت در جابه جایی پول 
است. به دلیل تحریم نمی توان بدون مشکل انتقال 
پول انجام داد اما با عضویت در پیمان های شانگهای، 
بریکس، اوراســیا،  اکو و... به دلیــل آنکه تأکید بر 
پول ملی کشورهاســت، می توان باوجود تحریم ها 
مبادلات را گسترش داد و خوشبختانه کشورهای 
عضو پیمان های یادشده خواهان تجارت با پول ملی 
هستند و تأکید همه آنها بر جداسازی اقتصادشان 

از دلار است.
او گفت: سیاست دلارزدایی که دولت سیزدهم 
دنبال می کند در پیمان بریکس و ســایر پیمان ها 

تأکید شده است. از همین رو اگر سیاست گذاران و 
به خصوص وزارت امور خارجه موضوع پیمان های 
دوجانبــه و چندجانبه را با جدیت پیگیری کنند، 
می توان به دستاوردهای خوبی دست یافت. عضو 
اتاق بازرگانی ایران با اشــاره به ســفر محمدباقر 
قالیبــاف، رئیــس مجلس شــورای اســلامی به 
ژوهانسبورگ، پایتخت اقتصادی آفریقای جنوبی 
برای مراســم افتتاحیه نهمین مجمــع پارلمانی 
گــروه بریکس، افزود: حضور ایران در اجلاس های 
این چنینــی فضای خوبی را برای فعالان اقتصادی 
فراهم خواهد کرد،  لذا توصیه می شــود در ســفر 
سیاست گذاران و مقام های رسمی کشور، افزایش 

تبادلات تجاری، مطرح شود.
 محمدباقــر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اسلامی در سفر ژوهانسبورگ گفته بود: ما می توانیم 
حلقه ارتباطات را وســیع تر کــرده و فرصت های 
اقتصادی و سیاسی بیشتری برای کشور فراهم آوریم 
و به همین منظور ســعی بر این است که ارتباطات 
چندجانبه و دوجانبه بین ایران و بریکس و همچنین 

آفریقای جنوبی را گسترش دهیم.
بر اســاس آخرین آمارها در پنج ماهه نخســت 
امســال بیش از ۷۰.3 میلیون تن کالای غیرنفتی 
به ارزش ۴3.۵ میلیارد دلار بین ایران و کشورهای 
جهان تبادل شد که 3۶.8 میلیون تن به ارزش ۲۵ 
میلیارد و ۱۰٩ میلیــون دلار آن بین ایران و ۱۰ 
کشور عضو فعلی و جدید و بریکس بوده که ۵۲.۴ 
درصد وزن و ۵۷.۷ درصد ارزش کل تجارت ایران 
)مجمــوع واردات و صادرات( را به خود اختصاص 

داده است.

افزایش بازارسازی جدید
سید روح الله لطیفی، سخنگوی کمیسیون توسعه 
تجارت خانه صمت در خصــوص تجارت ایران با 
اعضای بریکس، گفت: از کالاهای تبادل شده بین 
ایران و بریکس، ۲۷.۷ میلیون تن کالای غیرنفتی به 
ارزش ٩میلیارد و ۱۲3 میلیون دلار، صادرات ایران 
به ۱۰ کشور بریکس پلاس بوده که ۵۰ درصد وزن 
و ۴۷ درصد ارزش کل صادرات کشورمان به دنیا را 

شامل می شده است.
او در خصــوص مقاصــد صادراتــی ایــران به 
کشورهای بریکس پلاس،  افزود: چین با خرید ۵.۶ 
میلیارد دلار، امارات با ۲.3 میلیارد دلار، هند با 8۴۵ 
میلیون دلار، روسیه با 3۶۱ میلیون دلار و آفریقای 
جنوبی با ۵۱.۵ میلیون دلار، پنج مقصد اول صادرات 
کالاهــای غیرنفتی ایران در بین ۱۰ عضو فعلی و 

جدید بریکس در پنج ماه نخست امسال بودند.
 او بیان کرد: برزیل با خرید مستقیم ۱.۲ میلیون 
دلار، مصــر با ۶۴۴ هزار دلار، اتیوپی با ۱۴3 هزار 
دلار، عربستان با ٩۰ هزار دلار و آرژانتین با ۴۱.3 

هزار دلار مقاصد ششــم تا دهم صادرات کالاهای 
ایرانی به اعضای بریکس بودند.

لطیفی توضیــح داد: از کل صادرات به اعضای 
فعلی و جدید، ۲۲.۲ میلیون تن کالا به ارزش ۶.8 
میلیارد دلار صادرات ایران به پنج کشور عضو فعلی 
بریکس و ۵.۵ میلیون تن کالا به ارزش ۲.3 میلیارد 

دلار نیز به اعضای جدید بوده است.
لطیفی در خصــوص واردات از اعضای فعلی و 
جدید بریکس، گفت: از کل واردات ۱۴.۵ میلیون 
تنی کالا به کشــور به ارزش ۲۴.۲ میلیارد دلار، ٩ 
میلیــون و ۱۲8 هزار تن کالا به ارزش ۱۶ میلیارد 
دلار از اعضــای قدیم و جدید بریکس بوده که ۶3 
درصد وزن و ۶۶ درصد ارزش واردات از این کشورها 
در پنج ماهه امسال بوده که ۴.۴ میلیون تن کالا به 
ارزش 8.8 میلیــارد دلار از اعضای فعلی بریکس و 
۴.۷ میلیــون تن کالا به ارزش ۷.۲ میلیارد دلار از 

اعضای جدید بریکس بوده است.
سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت 
در خصوص میزان واردات ایران از اعضای بریکس 
پلاس توضیح داد: امارات با فروش ۷.۲ میلیارد دلار، 
چین با ۷.۱ میلیارد دلار، هند با 8۱3 میلیون دلار، 
روسیه با ۷٩3 میلیون دلار، برزیل با ۱3۰ میلیون 
دلار، آفریقــای جنوبی با ٩.۱ میلیون دلار، اتیوپی 
با ۵۵۲ هزار دلار، آرژانتین با ۲٩۷ هزار دلار، مصر 
با ۲۷٩ هزار دلار و عربستان بدون فروش کالا، به 
ترتیب کشــورهای فروشنده کالای موردنیاز ایران 
در پنج ماهه نخست امسال در بین اعضای بریکس 

پلاس بودند.
در پیمان بریکس، بیش از دوسوم جمعیت جهان 
با یکدیگر تجارت دارند و براساس قواعد مشخص 
خود به تبادلات مالی می پردازند. همچنین براساس 
اطلاعات موجود، در پیمان بریکس پیمان های پولی 
در ســطح گسترده اجرایی شده و این کشور ها در 
بستری تسهیل شده با یکدیگر به تجارت می پردازند؛ 
بنابراین به نظر می رســد ایران نیز با برنامه ریزی 
مدون بتواند از ایــن فرصت برای تقویت تبادلات 

تجاری خود بهره گیرد.

تجارت خارج از تحریم های امریکا
در این میان عباس آرگون، عضو هیأت رئیســه 
اتــاق تهران درباره بریکس گفته بود: حضور ایران 
در مجامع بین المللی اقتصادی دارای ابعاد و مزایای 
مثبت متعددی است. تقویت دیپلماسی سیاسی و 
اقتصادی زیر سایه عضویت در اتحادیه ها مهم ترین 
مزیتی اســت که ایران می تواند از آن بهره ببرد. با 
این حال فارغ از خوش بینی های معمول، شــرط 
بهره مندی از منافع حاضر آن اســت که برنامه ای 
جدی برای اســتفاده از ظرفیت ها داشته باشیم و 

مسیر برای این کار هموار باشد.

دیوار روبه روی فعالان اقتصادی فرو ریخت

اگرچه بیش از ۱7 
سال از تأسیس 
بلوک اقتصادی 
بریکس می گذرد، 
ولی روابط اعضا با 
کشورهای غربی و 
امریکا روبه  رونق 
نگذاشته و پنج 
قدرت بازار نوظهور 
غیرغربی آن 
کوشیده اند تا روابط 
خود را افزایش 
دهند. 

  چرا گوشی من کند است؟
حتی اگر یکی از جدیدترین و بهترین گوشی های اندرویدی را 
هم داشته باشید، ممکن است پس از مدتی، دستگاه شما کندتر 
از حد انتظارتان کار کند که البتــه این موضوع می تواند دلایل 
مختلفی داشته باشد و بالطبع، راهکارهای گوناگونی هم می توان 

برای آن ارائه داد.
ری استارت کردن گوشی

گاهی کندی گوشــی کاملًا مقطعی اســت و می توانید با یک 
ری استارت و روشن و خاموش کردن ساده، مشکل را حل کنید. 
برخی از فرایندهای پس زمینه می توانند به طور موقت سرعت 
تلفن شــما را کاهش دهند، اما شناســایی آنها چندان راحت 
نیست، به همین دلیل راه اندازی مجدد گوشی یک روش سریع 
و مؤثر برای متوقف کردن آنهاســت. اگر از دستگاه هایی با رم 
پایین استفاده می کنید بهتر است حداقل یک بار در هفته این 

کار را انجام دهید.
پاکسازی فضای ذخیره گوشی

یکی از دلایل کند شدن گوشــی، پرشدن فضای ذخیره سازی 
تلفن همراه شماست. برای مقابله با این مشکل، در گام نخست 
بهتر است گوشی متناســب با نیاز خود خریداری کنید. درغیر 
این صورت در صورت قدیمی بودن گوشی یا کم بودن حافظه، 
بهتر است بدانید وقتی کمتر از ۱۰درصد از فضای ذخیره سازی 
دستگاه شــما باقی مانده باشــد، مطمئناً گوشــی بسیار کند 
می شود و بسیاری از برنامه ها نمی توانند به درستی عمل کنند. 
بنابراین همیشــه به فکر حذف فایل های اضافه باشــید. برای 
این کار ابتدا به تنظیمات گوشــی)setting( بروید، در قسمت 
ذخیره سازی)storage(، عکس هایی با حجم بالا را که نیازی به 
ذخیره سازی آنها ندارید پیدا و آنها را پاک کنید. در این میان، 
فضای ابری را هم فراموش نکنید. می توانید از داده ها، یک نسخه 
پشتیبان در فضای ابری تهیه کنید چراکه عکس ها و ویدیوها 
فضای زیادی اشــغال می کننــد، بنابراین مرتبــاً از فایل های 

رسانه ای بزرگ در Google Photos نسخه پشتیبان بگیرید.
Lite Edition استفاده از برنامه های

 Lite بسیاری از اپلیکیشن ها مانند فیس بوک، برنامه های نسخه
را برای دستگاه های اندرویدی قدیمی و پایین رده با رم و فضای 
ذخیره سازی محدود ارائه می کنند که کم حجم تر از برنامه های 
اصلی هستند.هرچند درحال حاضر گوگل برنامه های Lite خود 
را تعطیل کرده، اما بسیاری از شــبکه های اجتماعی همچنان 

نسخه های Lite را ارائه می دهند.
به روز رسانی نرم افزارها

اگر احساس می کنید تلفن شما کند اســت، به روزرسانی های 
موجود را بررســی کنید. گوگل با هر نسخه جدیدی اندروید را 
بهینه می کند. بیشتر سازندگان همین کار را برای پوسته های 
نرم افزاری خود انجام می دهند، بنابراین ارتقا به آخرین نسخه 
اندروید می تواند منابع سیستم را در دستگاه شما آزاد کند، که 
این موضوع به بارگذاری ســریع تر برنامه ها و افزایش ســرعت 
سیســتم کمک می کند. ایــن کار را علاوه بر سیســتم عامل، 
باید برای سایر اپلیکیشــن ها هم انجام دهید. حتی می توانید 
به روزرسانی های خودکار را در فروشگاه های اپ روشن کنید تا 
به محض اتصال به وای فای، حتی اگر از گوشی خود استفاده ای 

نمی کنید، برنامه ها به روزرسانی  شوند.
حذف نصب اپلیکیشن های بدون استفاده

برنامه ها و اپلیکیشن های اســتفاده نشده، فضای ذخیره سازی 
تلفن همراه را اشــغال می کنند و اگر در پس زمینه اجرا شوند 
 )RAM( ممکن است درنهایت منجر به مسدود شــدن حافظه
شوند. اگر برنامه هایی را دانلود کرده اید که دیگر از آنها استفاده 
نمی کنید، حذف نصب)Uninstall( آنها می تواند سرعت گوشی و 
عمر باتری را بهبود بخشد. اگر هم نمی خواهید برنامه ها را حذف 
کنید، می توانید حافظه پنهان)کش( آنهــا را پاک کنید. برای 
 Battery and device این کار سراغ تنظیمات بروید و از بخش
care گزینه Storage را انتخاب و روی آن کلیک کنید. سپس 
با ضربه زدن بر گزینه برنامه هایی که اخیراً استفاده نشده، یک 
برنامه انتخاب کنید و روی Clear Cache ضربه بزنید تا بخشی از 

حافظه گوشی آزاد شود و سرعت گوشی بهبود یابد.
بازگشت به تنظیمات کارخانه

اگر با وجود انجــام همه این موارد همچنان از کندی گوشــی 
خود گلایه مندید، تنها یک راهکار برایتــان باقی می ماند و آن 
هم بازگشت به تنظیمات کارخانه)ریست فکتوری( است. البته 
قبل از آن باید ابتدا یک نسخه پشــتیبان از اطلاعات ضروری 
خود ایجاد کنید یا داده های ارزشمندتان را به کارت حافظه یا 
کامپیوتر و لپ تاپ انتقال دهید. هرچند با این کار تمام داده ها 
از بین می رود ولی یک راه عالی برای بهبود عملکرد گوشی تان 

محسوب می شود.
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M A R Z E E G H T E S A S D7
   جنگ شکست ناپذیرها

تاتنهام و لیورپول، از ســاعت ۲۰ امشــب در لیگ برتر انگلیس 
به مصاف هم می روند؛ دو تیمی که در بازی حســاس امشب در 
شــمال لندن به دنبال حفظ روند شکست ناپذیری خود در لیگ 
هستند. اسپرزها هفته گذشته در دربی شمال لندن به تساوی با 
ارزش ۲-۲ مقابل آرسنال دست یافتند اما چون از جام اتحادیه 
انگلیس کنار رفته اند، وســط هفته بازی نکردنــد. در حالی که 
لیورپول با پیروزی 3-۱ مقابل لسترســیتی به یک هشتم نهایی 
جام اتحادیه رسید. آنگه پوســتکوغلو روی نیمکت داغ تاتنهام 
کاری کرد که هیچ یــک از آنتونیو کونتــه، ژوزه مورینیو و نونو 
اسپیریتو سانتو در این تیم نکرده بودند و از زمین دشمن با امتیاز 
برگشت در حالی که آرسنال دو بار از اسپرز جلو افتاد اما تاتنهام 
با دو پاس گل جیمزمدیســون با گل های سون هئونگ مین به 
روند ســه باخت پیاپی اش در ورزشــگاه امارات پایان داد. جای 
شک نیست شاگردان پوستکوغلو سزاوار نتایج خوب این فصل 
بوده اند. ضمن اینکه مقابل توپچی ها هم به رکورد زدن حداقل 
دو گل در تمام بازی های لیگ زیر نظر مربی اســترالیایی ادامه 
دادند. پیش از این فقط سه مربی، کارلو آنچلوتی، پپ گواردیولا 
و کریگ شکسپیر توانسته بودند در شش بازی ابتدایی تیم شان 
در لیگ برتر شــاهد زدن حداقل دو گل باشند، هرچند با توجه 
به پیروزی هفته گذشــته لیورپول و برایتون، تاتنهام از رده دوم 
به چهارم ســقوط کرده اســت. تاتنهام که در مرحله قبلی جام 
اتحادیه در ضربات پنالتی به فولام باخته و استراحت کرده حالا 
باید مقابل تیم ســرحال یورگن کلوپ فکری به حال دفاع خود 
کند که در ســه بازی آخرش پنج گل خورده اســت. قرمزها در 
آغاز فصل هواداران خود را امیــدوار کرده اند که تیم کلوپ برای 
دومین بار اوج بگیرد و چهارشنبه شب برای چهارمین بار پیاپی 
3-۱ پیروز شــدند. لیورپول که در رقابت های مختلف هفت برد 
متوالی داشته، با برد هفته گذشــته به رده دوم جدول لیگ برتر 
پشت سر منچسترسیتی قرار گرفت که همه بازی هایش را برده 
است. تیم کلوپ در حالی به پایتخت می رود که در هشت بازی 
خارج از خانه آخرش در لیگ برتر و همچنین ۱٩ مسابقه پیاپی 

شکست نخورده است.

   کار بلانکو و استقلال در فیفا گیر کرد!
گوستاوو بلانکو که از حدود ۱۰ روز قبل به ایران آمده و در تمرینات 
استقلال حاضر شد، مشکلاتی در امر قرارداد و اقامت خود داشت. 
او بعد از جلسه با مدیران اســتقلال اما به تفاهم هایی دست یافت 
و حالا کارش را در جمع شــاگردان جواد نکونــام جلو می برد اما 
مسأله مهم درباره مهاجم آرژانتینی این است که قرارداد او هنوز 
در سازمان لیگ ثبت نشده و این موضوع مستلزم باز شدن پنجره 
نقل و انتقالاتی اســتقلال اســت. پنجره آبی ها به خاطر شکایت 
شاهین بوشهر در ماجرای حق رشد محمد محبی و مهدی قایدی 
به فیفا بسته است. در این خصوص باشگاه استقلال طی نامه خود 
به مقامات فدراســیون جهانی از انحلال باشگاه شاهین صحبت 
کرده بودند اما چند روز قبل باشــگاه شــاهین با انتشار بیانیه ای 
و البته تصاویــر کارت بازیکنان خود در فضای رســانه ای ادعای 
استقلال درباره انحلال باشگاه بوشهری را رد کرد. از این رو مقامات 
استقلال، منتظر پاسخ فدراســیون جهانی فوتبال در این ماجرا 
هستند. استقلالی ها منتظرند فیفا جواب نامه ای را که در آن قید 
کرده بودند شاهین انحلال یافته، بدهد. مسئولان استقلال پیگیری 
مجددی در این خصوص داشــته اند تا حتی اگر رأی فیفا در این 
ماجرا باز هم پرداخت پول توسط باشگاه استقلال به شاهین بود، 
سریعاً مبلغ مذکور را پرداخت کنند و پنجره نقل و انتقالاتی شان باز 
شود و بتوانند قرارداد بلانکو را ثبت کنند و مجوز بازی او را بگیرند. 
استقلال طبق برنامه اعلام شده از سوی سازمان لیگ باید روز ۱۵ 
مهرماه در رفســنجان مقابل مس قرار بگیرد اما با توجه به صعود 
احتمالی تیم ملی امید به نیمه نهایی المپیک آسیایی هانگژو بازی 
آبی پوشان به احتمال فراوان معوق خواهد شد. همین امر می تواند 
اتفاق خوبی برای بلانکو باشد، چراکه زمان باز شدن پنجره نقل و 
انتقالاتی استقلال مشخص نیست و در صورت لغو بازی، فرصت 
بیشتری در اختیار مدیران باشگاه خواهد بود تا قرارداد این مهاجم 

آرژانتینی ثبت شود.

    استارت اسکیت بازان در هانگژو
رقابت اسکیت بازان سرعت ایران، بعدازظهر امروز با مسابقه زنان 
در بازی های آسیایی شروع می شود. طبق برنامه سیده مهشید 
کیایی و نهال مقدم رحمانی ساعت ۱۶ و 3۰ دقیقه در ماده ۱۰ 
هزار متر استارت می زنند و امیر بهزاری بروجنی و آزاد همتی هم 
ساعت ۱۷ و ۵ دقیقه اولین اسکیت بازان سرعتی ایران هستند که 

روی پیست با رقبایشان مسابقه می دهند.

       راه بقا از آلمان می گذرد!
بعد از هت تریک قهرمانی والیبال درهانگژو، نوبت به تکرار ســهمیه المپیک رسید، این بار در ریودوژانیروی برزیل.

 تیم ملی والیبال در سالی شلوغ، سر از خان حســاس انتخابی المپیک درآورد. تیم بهروزعطایی که فصل مســابقات را در لیگ ملت ها بد استارت زد، 
قهرمانی آسیا هم در خانه ناکام ماند تا همه امیدش به قهرمانی بازی های آسیایی باشــد؛ میدانی نه چندان جدی که از همان اول کارشناسان شانس 

قهرمانی را برایش قائل بودند. همین اتفاق هم افتاد و سومین قهرمانی بازی ها به ایران رســید تا ملی پوشان با انگیزه و آماده راهی برزیل شوند. 
میدانی سخت برای تحقق هدفی بزرگ تر؛هت تریک سهمیه المپیک آن هم در سفر۵۷ ســاعته و طاقت فرسا. جایی که تیم ملی والیبال ایران در گروه

A  موســوم به گروه مرگ با تیم های برزیل میزبان، کوبا، آلمان، ایتالیا، قطر، جمهوری چک و اوکراین جنگی تمام عیار دارد.
تیم ملی والیبال با اضافه شدن مبین نصری و آرمان صالحی  به ۱۲ مسافر هانگژو در دوبی، ۱۴ نفره یعنی ترکیب سید محمد موسوی عراقی )کاپیتان(، 
امیرحسین اسفندیار، شهروز همایونفرمنش، میثم صالحی، پوریا حســین خانزاده، مبین نصری، محمدطاهر وادی، جواد کریمی، امین اسماعیل نژاد، 
صابر کاظمی، محمد ولی زاده، مهدی جلوه، محمدرضا حضرت پور و آرمان صالحی به ریودوژانیرو رسید. سرمربی تیم به خاطر سفر طولانی درهانگژو 
از برنامه تمرینی برای انتخابی المپیک غافل نشــد، چراکه به گفته عطایی قرار اســت تیم با ســهمیه به تهران برگردد:»ما به خودمان قول دادیم در 
برزیل سهمیه المپیک بگیریم. اگر  این کار  را انجام دهیم لیگ ملت های سال بعد برای  ما تورنمنت تدارکاتی می شود. همه انرژی بچه ها برای تصاحب 

سهمیه در برزیل صرف می شود اما اگر این اتفاق هم نیفتد، فرصت دوباره داریم.«
انتخابی المپیک برای تیم ملی والیبال همه جوره سخت است؛ از فاصله کم بین فینال بازی های آسیایی و شروع انتخابی المپیک گرفته تا سفر طولانی 
و رقبایش. ملی پوشان که بامداد دیروز به ریودوژانیرو رسیدند، ساعت ۲3:3۰ امشــب در اولین بازی مقابل آلمان صف آرایی می کنند، تیم شانزدهم 

رنکینگ جهانی که بعد از رقابت های قهرمانی اروپا، حدود یک هفته ای است در برزیل بسر می برد. 
دو تیم تا به حال ٩ بار با هم بازی کرده اند که چهار برد سهم ایران و ۵ برد برای آلمان بوده است و امشب برای دهمین بار با هم رقابت می کنند، هر چند 

آخرین بازی تیم ملی والیبال با آلمان به هفته دوم لیگ ملت های ۲۰۲3 بــه میزبانی هلند برمی گردد که3 بر صفر ایران برنده بازی بود. 
ملی پوشان دیروز بعد از صبحانه اولین جلســه آنالیز و هماهنگی را داشــتند. به هر حال تیم عطایی برای شــروع خوب انتخابی المپیک کار راحتی 
ندارد، آن هم مقابل آلمان که حالا پشــت خط  زنش گئورگی گروزه را دوباره برگردانده اســت؛ بازیکنی که تیم ملی ایران در قهرمانی جهان ۲۰۱۴ با 

سرویس های بی محابایش باخت بدی را تجربه کرد.
 بازیکنی که بار حملات آلمان را به دوش می کشد بنابراین کادر فنی باید فکری به حال مهار او انجام دهد. تیم ملی والیبال در صورت باخت به آلمان، 

خطر سقوط در رنکینگ جهانی تهدیدش می کند.

 مهسا جاور، ستاره تیم ملی روئینگ در بازی های 
آسیایی هانگژو بود. او بعد از مادر شدنش مدت ها از 
قایقرانی دور بود، اما برگشت و در بازگشتی جانانه 
به ورزش قهرمانی، کیلومترها دورتر از دخترش در 
آب های هانگژو پارو زد و با ۲ نقره از تمام نشدن ها 
سربرگرداند. مادر قایقران حالا دست بردار نیست و به 
گفته خودش با همین فرمان ادامه می دهد تا این بار 
بال آرزوهایش را تا مرزهای المپیک پاریس بگشاید.

او حالا خوشحال است که توانسته جواب اعتماد 
فدراسیون و کادر فنی را به خوبی بدهد:»من مدتی 
طولانی بعد از بازی های آسیایی جاکارتا از قایقرانی 
دور بودم، اما برگشتم و این مدال را مدیون اعتماد 
رئیس فدراســیون و مربی ام هســتم که من را با 
انگیزه ای مضاعف برگرداندند، خوشحالم که با این دو 
مدال توانستم جواب زحمات و اعتمادشان را بدهم.«

جاور به گفته خودش بعد از کسب مدال به اولین 

چیزی که فکر کرده، دخترش بوده اســت:»اولین 
چیزی که بعــد از رد کردن خط پایان به آن فکر 
کــردم این بود کــه جواب دوری هــا از دخترم و 
دلتنگی هایم را گرفتم و خوشحال بودم از اینکه با 

دست پر به کنارش برمی گردم.«
او اذعان داشت که در این مسابقات زور قایقرانان 
ایرانی به چینی نمی رســید:»چینی ها در رشــته 
ما تنها کشــور آسیایی هســتند که در مسابقات 
جهانــی و المپیک حرف برای گفتن دارند و حتی 
مدال می گیرند، اما مــا هنوز یک هزارم تجهیزات 
کشورهای آســیایی و چین را نداریم. چینی ها در 
هر شــهر امکاناتی ۱۰ برابر مجهزتر از ما دارند. در 
این مســابقات هم با توجه به میزبانی، با تمام قوا 
و با قایقرانانی که تازه در مسابقات جهانی سهمیه 
المپیک پاریس را گرفته بودند، شــرکت کردند. با 
این حال رقابت خوبی با آنها داشتیم اما واقعاً زورمان 

به آنان نمی رسید.«
نایــب قهرمان بازی های آســیایی این ۲ مدال 
را مدیون پــدر و مادرش می داند:»انســان وقتی 
می خواهد به چیزی برســد باید چشمش را روی 
یکســری چیزهای دیگر ببندد. دوری از دخترم و 
دلتنگی از او ســخت بود، قطعاً برای دخترم حتی 
سخت تر از من بوده ولی به کمک پدر و مادرم که 
در این یکی، دو سال همه جوره پشتیبانم بودند، این 
موضوع را کنترل کردم. حالا این مدال و آرامش بعد 

از طوفان را مدیون خانواده ام هستم.«
جاور بعد از درخشــش در این مسابقات، این بار 
خــود را برای حضــور در المپیــک پاریس آماده 
می کند:»ما با همین فرمان پا در مســیر کســب 
ســهمیه المپیک می گذاریم. با انگیزه بهتر خود را 
برای انتخابی المپیــک آماده کرده و به امید خدا 

بلیت پاریس را رزرو می کنیم.«

نایب قهرمان 
بازی های 
آسیایی این 2 
مدال را مدیون 
پدر و مادرش 
می داند:»انسان 
وقتی می خواهد به 
چیزی برسد باید 
چشمش را روی 
یکسری چیزهای 
دیگر ببندد. دوری 
از دخترم و دلتنگی 
از او سخت بود.

جاور: بعد از مدال فقط به دخترم فکر کردم
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ابوالفضل حسین زاده 

شفاف سازی فعالیت خیریه ها با ساماندهی آنهاشفاف سازی فعالیت خیریه ها با ساماندهی آنها

»ببخشید از... مزاحمتان می شوم...« در عرض یک ماه این برای 
چندمین بار اســت که یکی از این خیریه هــا زنگ می زند. صبح 
هم در مترو با خانم جوانی روبه رو شدم که کارت یک مؤسسه را 
نشان می داد و برای تهیه داروهای کودکان مبتلا به بیماری های 
صعب العلاج تحت پوشــش مؤسسه شــان که می گفت زیر نظر 
بهزیستی است، درخواســت کمک می کرد. شنیدن هر کدام از 
این درخواست های کمک کافی است که قدم هایمان کند شود. 
در فضای مجازی هم کم نیســتند مراکزی کــه به نام »کمک« 
از ســخاوت و محبت مردم بهره می برند. احتمالاً شما هم بارها 
با درخواســت های متعدد دریافت کمک از ســوی مراکزی که 
ادعا می کنند مجوز دارند و تحت نظر ســازمانی هستند روبه رو 

شده اید.
اغلب، این سؤال ها برایمان مطرح می شود که از کجا معلوم راست 
می گویند؟ از کجا معلوم که کمک های ما به دست افراد نیازمند و 
مستحق برســد یا نه؟ درواقع، تجربه ناخوشایند از فریب برخی از 
متکدیان یا مدعیان فعالیت در یک خیریه یا انجمن و اخبار منتشر 
شده درباره سوء استفاده از این عناوین و کلاهبرداری سودجویان 
از مــردم - که عمومــاً تمایل به کمک به دیگران و مشــارکت در 
کار خیر دارند- سبب شــده اعتماد برخی از مردم از فعالیت این 
گروه ها سلب شود. برخی فقط درصورت آشنایی نزدیک و حضور 
در دفتر و دیدن فعالیت هایشــان به این گروه ها اعتماد می کنند. 
به کارگیری شیوه های نادرست از سوی برخی خیریه های واقعی 
برای جذب کمک های مردمی و اطلاع رسانی مبهم یا اصلًا فعالیت 
بدون هیچ اطلاع رســانی از سوی برخی دیگر از خیریه ها و شفاف 

نبودن، سبب کاهش اعتبار این خیریه ها می شود.
خیریه ها از جمله تشکل هایی هســتند که با کمک خیرینی که 
اعتماد و حمایتشــان را جلب کرده اند، بخشــی از کاستی های 
اقشــار کم درآمد و بی بضاعت جامعه را رفــع می کنند. این امر 
علاوه بر ایجاد پلی بین نیازمنــدان و خیرین، نتایج دیگری هم 
دارد از جمله افزایش همبســتگی اجتماعی با ایجاد احســاس 
حمایت از ســوی همنوعان چه به لحاظ مــادی و چه به لحاظ 

معنوی و افزایش مشارکت قشرها در زمینه های مختلف.
اما در صورت سوءاســتفاده برخی از نام خیریه و کاهش اعتماد 
مردم به آنــان، پلی که باید کمک های مردمــی را به نیازمندان 
برســاند، ضعیف می شــود؛ آنقدر که برخی ترجیــح می دهند 
خودشان اقدام به کمک به اشخاص مستحق کنند. اما این افراد 
نیز در این مســیر غالباً با مشکل مواجه می شوند چون از یک سو 
معمولاً نیازمندان مســتحق را نمی شناســند و از سویی عموماً 
امکانات و شرایط لازم برای رساندن کمک به این افراد را ندارند. 
گروهی از نیازمندان نیز از کمک هایی که می توانســتند دریافت 
کننــد، بی بهره می مانند. جســت و جوی ما درباره ســؤال های 
مطرح شده در این زمینه و نحوه صحت سنجی فعالیت خیریه ها 
به موضوع تهیه قانونی جامع برای این تشــکل ها رسید. در حال 
حاضر چند دستگاه مختلف برای فعالیت سازمان های مردم نهاد 
و همچنین خیریه هــا مجوز صادر می کنند امــا تاکنون مرجع 
واحدی برای این منظور دیده نشــده اســت. از چند سال پیش 
فعالیت هایــی در این زمینه در مجلس آغاز شــد و حالا طرحی 
بررسی و براســاس آن قانونی تهیه شده است. هرچند هنوز این 
قانون به تصویب نرسیده و هنوز نقدهایی به برخی مواد آن وارد 
می شــود، اما با توجه به موضوع های مطرح شــده در آن، به نظر 
می رسد برای نخستین بار به منظور رفع ابهامات در زمینه نحوه 
شــکل گیری، فعالیت، اطلاع رســانی و ارزیابی خیریه ها کاری 

منسجم صورت گرفته است.
بهزیستی به هر کس مجوز نمی دهد

بابــک قانعی سرپرســت دبیرخانه توســعه مؤسســات و مراکز 
غیردولتی سازمان بهزیستی با اشاره به اینکه بهزیستی برای جلب 
و جذب مشارکت های مردمی قواعد ســختگیرانه ای دارد و باید 
کرامت مددجو در نظر گرفته شــود به »ایران« می گوید: »حفظ 

شأن و کرامت مددجو یکی از اولویت های اصلی سازمان بهزیستی 
اســت. برای همین اکثر قریب به اتفاق مؤسســاتی که در مترو و 
مجامع عمومی اقدام به جذب مشــارکت می کنند از بهزیســتی 
مجوزی ندارند. بخشی از این مؤسسات هم با کسب اجازه و رعایت 
دســتورالعمل های ســازمان در معابر خاص یا در مبادی ورودی 
یا فرودگاه ها اقدام به جلب مشــارکت کرده انــد که با هماهنگی 
ســازمان و با رعایت کلیه ضوابط بوده است نه اینکه فردی مستقر 
باشد و قبض فروشی کند! بلکه با تبلیغاتی که صورت می گیرد این 

کار انجام می شود.«
وی با اشــاره به اینکه در سازمان بهزیســتی تفاوتی بین مراکز و 
مؤسســات وجود دارد، توضیح می دهد: »به استناد بند ۱3 ماده 
۲۶ قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت و ماده ۵۷ احکام 
دائمی برنامه ششم توسعه، برای مؤسسات مجوز صادر می کنیم. 
بیشتر مؤسســاتی که به آنها مجوز داده ایم مؤسساتی هستند که 
خدمتی را به آنها واگذار کرده ایم. مثلًا مؤسســه خیریه ای وجود 
دارد که کودکان بی سرپرســت و بد سرپرســت را به آنها واگذار 
کرده ایم تا به عنوان مراکز نگهداری کودکان بی سرپرست با قواعد 
و دســتورالعملی که ویژه این فرزندان است در آن خانه نگهداری 
شــوند یا در مرکز نگهداری معلولان با دســتورالعمل ویژه ای که 
در حوزه ای تخصصی تنظیم می شــود بخشی از وظایف را به آنها 

واگذار می کنیم.«
سازمان بهزیســتی از مراکزی که تحت نظر این سازمان فعالیت 
می کننــد حمایت هایی می کنــد. قانعی در این بــاره می گوید: 
»بخشــی از این مراکز به تعداد ســرانه مددجویی کــه به آنها 
واگذار می شــود یا ظرفیتی که دارند یارانــه دریافت می کنند. 
البته یارانه ها کفاف هزینه ها را نمی دهد و فقط شــاید 3۰ درصد 
هزینه ها را تأمین کند. مؤسسات خیریه واسطه خدمت هستند، 
مردمی سازی همین اســت که گاهی این فاصله را مردم تأمین 

می کنند.
بنــا به گفته سرپرســت دبیرخانه توســعه مؤسســات و مراکز 
غیردولتی ســازمان بهزیســتی، این ســازمان حدود ۱3 هزار 
و ۷۰۰ مرکز و حدود ۴3۰۰ مؤسســه فعال در سراســر کشــور 
دارد که مؤسســه ها بنا به نوع فعالیتشــان در ســطوح مختلف 
شهرستانی، استانی و فرا اســتانی یا ملی تقسیم بندی شده اند. 
مراکز هم شــامل مراکز حوزه توانبخشــی، حوزه پیشــگیری و 
حوزه اجتماعی می شــود که فعالیت های آنها براساس بند دو تا 
۱۲ ماده ۲۶ قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت مشخص 

شده است.
اما بحث نظــارت بر این مراکز و مؤسســه ها یکــی از بحث های 
مهمی اســت که قانعی درباره آن می گوید: »نظارت ها براســاس 
دســتورالعمل هایی که حوزه های تخصصــی در زمینه نظارتی 
تنظیــم می کنند اعمال می شــود. همه مراکز زیر نظر ســازمان 
بهزیســتی، حداقل هر ســه ماه یک بار بازدید می شوند. در مورد 
مؤسسات هم ســالی یک بار براساس شــیوه نامه ارزشیابی، ابتدا 
خود مؤسسات فعالیتشــان را خودارزیابی می کنند، بعد نظارت 
می شــوند و رتبه بندی در گروه های خیلی خوب، خوب، متوسط، 
ضعیــف و خیلی ضعیف صورت می گیرد. البته مؤسســات خوب 
تقدیر می شــوند.  وی درباره وضعیت ثبت خیریه ها و مؤسسات 
مردم نهاد می گوید: »در حال حاضر ســازمان بهزیســتی تنها از 
طریــق درگاه ملی صدور مجوزها اقدام به ارائه مجوز تأســیس یا 
راه اندازی مؤسســه ها می کند. درخواســت اولیه ثبت می شود و 
اعضای هیأت امنا و اهداف و روش های اجرا تعیین می شــود. بعد، 
درخواست به کمیســیون ماده ۶ ارجاع می شود. پس از موافقت 
و بارگذاری مدارک و مستندات اســتعلاماتی از مراجع ذیصلاح 
انجام می شــود و مراحل ثبت شــرکت ها، ثبت روزنامه رسمی و 
موارد دیگر انجام خواهد شد. درباره مجوز مراکز هم امکان ثبت نام 
برخی از مراکز بــا زمانبندی مشــخص در درگاه صدور مجوزها 
هســت و ســازمان هم متعهد به رعایت ضوابط است تا براساس 
همان زمانبندی صدور مجوز را انجام دهد. محدودیتی در صدور 
مجوز نداریم.« سرپرست دبیرخانه توسعه مؤسسات و مراکز غیر 
دولتی ســازمان بهزیستی با اشاره به همگرایی صورت گرفته بین 
دستگاه های مختلف در زمینه صدور مجوزها می گوید: »در حال 
حاضر همگرایی و تفاهمی بین دستگاه های مختلف صورت گرفته 
اســت. البته قانون تشــکل های اجتماعی هم در مجلس شورای 
اسلامی در حال بررسی است و در کمیسیون شوراها مورد بررسی 
قرار گرفته است. امیدوارم با درایتی که وجود دارد فقط یک مرجع 
امکان ارائه مجوز را داشــته باشــد و برخی ناهماهنگی ها در این 

زمینه از میان برداشته شود.«

»دو نوجوان که به شــوخی یک عینک را روی زمین موزه هنرهای معاصر سانفرانسیسکو 
قرار دادند، در کمال تعجب دیدند که بسیاری از بازدیدکنندگان این عینک را به عنوان یک 
اثــر هنری تلقی می کنند و حتی از آن عکس می گیرند.« بــا وجود اینکه اتفاق پیش آمده 
یک شــوخی تلقی شــد، اما به نظر من و با تعاریف امروزی ـ  و خصوصاً با عکس هایی که از 

این رخداد منتشر شد ـ مجموعه این ماجرا دقیقاً یک کنش هنرمندانه محسوب می شود.
 وقوع چنین تعبیری به زعم هنر، مســتلزم چه شــرایطی باید باشــد؟ چقدر فضا، زمان، 
جغرافیا، فرهنگ، رســانه و... در تکامل این چرخه تا رسیدن به »قبول هنری« مؤثر است؟ 
تاریــخ هنر معاصر با وجود تعابیر جدیدی که از هنر داشــته، سرشــار از چنین قرائت ها و 
ســوءتفاهماتی اســت که دم به دم، مفهوم هنر را به چالش می کشــد بدون اینکه امکان 

اطمینان بخشی برای تشخیص »هنر اصیل« از »غیر هنر« به دست
 داده باشد. در آینده ای نه چندان دور، چه بر سر کتاب تاریخ هنر می آید؟

ناچار باید اعتراف کرد که در ســپهر هنری امروز جهان؛ ]خوب یا بد[ عملکرد جشنواره ها 
و موزه های هنر بی رحمانه اســت. تاریخ هنر مثل کلیت تاریخ، بی رحم است. هنرمند و اثر 
هنری چگونه برای حفظ بقا، تاریخ ساز می شود؟ متأســفانه آنها که از صفحات این گنجه 
و کتاب جا می مانند، کمتر امکان بازگشــت پیدا می کننــد. فرصت برابری برای همه مهیا 
نمی شــود. هیچ راه عادلانه ای برای توســعه خالصانه هنر و زیبایی شناسی خوداتکا وجود 

ندارد.
 رسانه ها، کیوریتورها، صاحبان سرمایه و قدرت، رویدادهای هنری بزرگ جهان و بالاخره 
صدای چکش و تعداد صفر رقم هایی که صرف خرید و فروش یا تبلیغ آثار هنری می شوند، 
سایر معیارهای ارزشــگذاری را تحت تأثیر قرار می دهند. سلیقه مخاطب مدام دستخوش 
القائات و جنجال های هنری اســت. مخاطبی که از این جنجال ها فاصله می گیرد؛ از جهان 
هنر بی خبر می ماند و مخاطبی کــه اخبار هنری را دنبال می کنــد، ناخودآگاه تن به این 

سلایق تحمیلی می دهد.
 مراســم مجلل افتتاحیه و استیتمنت ها ذهن مخاطب را تســخیر می کنند. در مناسبات 
موجود، نقد منصفانه اثری که در صدر اخبار قرار گرفته، مورد تمجید داوران جشنواره های 
مهم جهانی بوده، تحت شرایط سخت امنیتی موزه نگهداری می شود یا حراج ها و بازارهای 
مالی را فتح کرده، بســیار دشوار است یا حداقل هر داعیه ای که مخالف جریان غالب باشد، 

غیرقابل باور و غیرقابل پذیرش خواهد بود.
ســهم هر یک از فرهنگ های متنوع جهان در تاریخ رســمی هنر، گواه این واقعیت است و 
انکار آن نمی تواند تغییر مهمی در آن ایجاد کند. ناگزیر باید آنچه را از حاشــیه به متن هنر 

وارد می شود به عنوان بخشی از حقیقت و چیستی »هنر معاصر«
پذیرفت.

چنین مختصاتی بــرای هنر، به نظر نگران کننــده می نماید، اما این پایان هنر نیســت و 
بی تردید تحول در معانی و مفاهیم هنر متوقف نمی شــود. تحولاتی که امروزه به هیچ وجه 
قابل تصور نخواهد بود، چرا که حســب ماهیت هنر، روند تغییرات در چیســتی و چرایی و 

چگونگی هنر ـ برخلاف موضوعاتی مثل علم ـ قابل پیش بینی نیست.

نوبه ای که کلاس درس و بحث اســتاد عزیزمان قبول شدیم، دل توی دلمان نبود برویم پای 
منبرش، گوش کرده حظ کنیم. چند هفته ای گذشت و روز موعود رسید. هنوز پاییز نرسیده 
بارانی باریدن گرفت که نگو و نپرس. انگار درز و دورز آسمان پاره شده لا ینقطع باران می بارید.

بــاران باریدن حاق طهران بدون ماجرا و آفت و بلیه، نوبر اســت. علیهذا همان اول، آنتن این 
ماسماسک وامانده رفته ارتباطمان با دنیای بیرون قطع شد.

 گفتیم عیب و علتی نمی کند بدون نشــان و بلد و هکذا راه پیدا کرده به مقصد می رســیم. 
نشستیم توی اتول هرچه استارت زدیم روشن نشد.  انگار طلسم و جادو جنبل شده بودیم.

به ســبب همان قطع شدن آنتن، نمی شــد سراغ تاکســی اینترنتی رفت.  دست آقای پسر 
گرفتیم رفتیم تا سر اتوبان بلکم تاکســی پیدا کنیم.  از نوبه ای که تاکسی اینترنتی باب شد 
یاد نداریم سر خیابان تاکسی گرفته باشیم؛ ملتفتمان نشد به سبب نابلدی ما بود یا سیلی که 

خیابان را برداشته بود، هرچه منتظر ماندیم خبری نشد.
ویلان و آلاخون والاخون مانده بودیم که یک اتول جمع و جور جلو پایمان ایستاد. خانم سن 
و سال داری فرمان اتول به چانه چســبانده پی پمپ بنزین بود لکن گفت اول ما را می رساند 

به مقصد.
 بماند که تا آخر مسیر مدام یادآوری می کرد که کم مانده بنزین اتولش ته بکشد و توی خیابان 
بمانیم. القصه ما به هر ترفند و چاره به کلاسمان رسیدیم لکن از فکر مصایب تاکسی سواری 

بیرون نیامدیم.
شوفرتاکسی ها مردم شریف و نجیبی هستند لکن یک جورهایی اغرب و اعجب از بقیه اند. فی 

المثل همه چیز دانند.
خدا نکند حاق سواری، رادیو از امور مهم سیاسی و فرهنگی و ورزشی بگوید. ناغافل می پرند 

وسط چرت نیم روز آدم که، حکماً کار خودشان است!
این جمله، اســم رمز شروع انواع و اقسام تحلیل و تفســیر اخبار و وقایع و افشاگری از پشت 

پرده هایی که جز شوفرتاکسی ها برای احدی روشن و مسجل نمی شوند.
پیش تر شــوفرها دســتگیره اتول کنده، قایم می کردند که مبادا خرماپزان تابستان، مسافر 
پنجره باز کرده هوای اتول عوض شود؛ لکن مســافر اگر به نقل و حدیث شوفرتاکسی خوب 
گوش کرده تفهیم می شــد، شوفر به وجد آمده دســتگیره پنجره از داشبورد اتولش بیرون 

می آورد به عنوان جایزه می داد دست مسافر که پنجره باز کرده هوایی عوض کند!

کتاب هنر

اسرار الشوفرین یا »حکماً کار 
خودشان است«!


